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Ολοκληρώνουμε τη δημοσίευση 
προτάσεων για την οικονομική 
ανάπτυξη του χωριού μας, με τα 
κεφάλαια της Αγροτικής Οικονο-
μίας και της Βιοτεχνικής δραστη-
ριότητας. Η παραγωγή ποιοτικών 
αγροτικών προϊόντων είναι ση-
μαντικός τομέας της Οικονομί-
ας, δεδομένου ότι σχετίζονται με 
την Διατροφή, κλάδος ιδιαίτερα 
δυναμικός, όταν μάλιστα μιλάμε 
για βιοκαλλιέργειες. Αν υπάρξει 
πολιτική στήριξης, τότε μπορούν 
να γίνουν σημαντικές επενδύ-
σεις σε προϊόντα που ποτέ δεν 
θα πάψουν να έχουν ζήτηση, 
όπως είναι λ.χ. το κρέας και το 
γάλα, από τα κτηνοτροφικά, τα 
φασόλια από τα κηπευτικά, άλ-
λες καλλιέργειες και δενδροκαλ-
λιέργειες, κλπ. Λαμβανομένης 
υπόψη της πολιτικής αλλαγής 
και της εξαγγελίας για την «Πρά-
σινη Ανάπτυξη» από την κυβέρ-
νηση, αντιλαμβάνεται κανείς ότι 
οι προτάσεις θα βρεθούν στο 
επίκεντρο του ενδιαφέροντος και 
το κλίμα είναι θετικό, περισσό-
τερο από κάθε άλλη φορά. Με 
τον όρο «Πράσινη Ανάπτυξη», 
ουσιαστικά μιλάμε για ποιοτική 
γεωργική παραγωγή και οικονο-
μία, η οποία σε συνδυασμό με 
την ανάπτυξη του Τουρισμού, τον 
Πολιτισμό και την Αειφορία, εξα-
σφαλίζουν την βιωσιμότητα της 
Τοπικής Οικονομίας. 

Σελίδα 4

Η δαπάνη εκτύπωσης του παρόντος φύλλου είναι προσφορά του κ. Δημήτρη Χρ. Καλαντζή, χωριανού μας που 
ζει στο Βερολίνο, την οποία κάνει εις μνήμη του παππού του Δημητρίου Γ. Καλαντζή, ως άλλο μνημόσυνο.

Οι Σύλλογοι Μορφοβουνιωτών & 
η “Μορφοβουνιώτικη Φωνή” σας εύχονται 
χ ρ ό ν ι α  π ο λ λ ά χ ρ ό ν ι α  π ο λ λ ά 
& ευτυχισμένος ο καινούργιος χρόνος! & ευτυχισμένος ο καινούργιος χρόνος! 

Κοπή πρωτοχρονιάτικης πίταςΚοπή πρωτοχρονιάτικης πίτας
Οι Σύλλογοι Μορφοβουνιωτών Αθήνας, Καρδίτσας 
και Βόλου σας προσκαλούν, μέλη και φίλους, στην 

κοπή της πρωτοχρονιάτικης πίτας τους. 
Στην Καρδίτσα η κοπή της πίτας θα γίνει την Κυριακή 10 Ια-

νουαρίου 2010 στις 11:00 στα γραφεία του Συλλόγου Μορ-
φοβουνιωτών, οδός Σπαρτάκου αρ. 5, Λάκα Μαντζιάρα. 
Στο Βόλο η εκδήλωση θα λάβει χώρα, επίσης την Κυριακή 

10 Ιανουαρίου  2010, στις 17:00 στο κέντρο “Θεόφιλος” 
στην πλατεία Δημαρχείου Βόλου.
Στην Αθήνα η κοπή της πίτας θα πραγματοποιηθεί στο Συ-

νεδριακό Κέντρο του Δήμου Νέας Ιωνίας, οδός Πατριάρχου 
Ιωακείμ αρ. 4 στη Νέα Ιωνία την Κυριακή 17/01/2009 και 
ώρα 11:00. 
Τέλος, σας ενημερώνουμε ότι ο ετήσιος χορός του 

Συλλόγου Μορφοβουνιωτών Καρδίτσας θα γίνει το 
Σάββατο 23 Ιανουαρίου 2010 στο ανακαινισμένο κέ-
ντρο Αντωνίου στη Μητρόπολη. 

Είναι η λίμνη
Νικολάου 
Πλαστήρα 
το πιο αγαπημένο 
μέρος της Ελλάδας;

Η απάντηση στη σελίδα 8
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“Ο πελαργός!”
Η σύζυγος του Ηλία Λατίνου, Γαλίνα, γέννησε 

κοριτσάκι και η σύζυγος του Δημήτρη Λατίνου, Μα-
ρία, γέννησε αγοράκι. Έτσι ο αγαπητός σε όλους 
μας Αποστόλης Λατίνος έγινε δυο φορές παππούς. 
Στους γονείς και στον παππού ευχόμαστε να τα χαί-
ρονται και να τα δουν όπως ποθούν. 
Η σύζυγος του Γιώργου Απ. Μπαλταδώρου γέννη-

σε κοριτσάκι. Να σας ζήσει! 
Τέλος, η Ξανθή Οικονόμου, σύζυγος του Αντώνη 

Κυρίτση γέννησε αγοράκι. Να σας ζήσει!

Ευχαριστήριο 
Η οικογένεια της κ. Ευτυχίας Σκούφη ευχαριστεί 

θερμά την Εταιρία Σύγχρονης Πολιτιστικής Ανά-
πτυξης, τον κ. Νάνο Παναγιώτη καθώς επίσης και 
το κοινό που παρευρέθηκε, για την εκδήλωση που 

διοργάνωσε προς τιμή του Αντώνη Σκούφη για την 
προσφορά του στο δημοτικό τραγούδι.

“Αυτοί που φεύγουν...”
Μακραίνει ο κατάλογος των χωριανών που χά-

θηκαν. Ο πόνος είναι μεγάλος όταν χάνονται άν-
θρωποι νέοι, όπως η Χριστίνα Νάνου (του Ηλία). 
Πρόσφατα ο Χρήστος Λατίνος, λίγο πριν ο Στα-
μογιώργος Ηλίας (του Γεωργίου) ο Κοτοπούλης 
Σωτήρης (του Ηλία) ο Γιώργος Παπαδούλης, η 
Αλεξάνδρα Καφετζή, η Κρυστάλω Σκούφη, (χήρα 
του μπαρμπα-Λάμπρου) και ο Απόστολος Σταμογι-
ώργος (του Ηλία). 
Θερμά συλλυπητήρια στις οικογένειες, ο θεός να 

δίνει κουράγιο και δύναμη να αντιμετωπίσουν την 
απουσία του ανθρώπου τους…

Κ ο ι ν ω ν ι κ ά  Ν έ α

Ενός καλού… μύρια έπονται. Ο 
συγχωριανός μας και συνεργάτης 
της εφημερίδας μας Δημήτρης Χρ. 
Καλαντζής, που μένει μόνιμα στο 
Βερολίνο, θέλοντας να συμβάλλει 
στην περαιτέρω ενίσχυση των Συλλό-
γων, ανέλαβε τη δαπάνη εκτύπωσης 
του παρόντος φύλλου, την οποία 

κάνει εις μνήμη του παππού του 
Δημητρίου (Μήτρου) Καλαντζή, ως 
άλλο μνημόσυνο. Τον ευχαριστούμε 
θερμά για την προσφορά του και 
ευχόμαστε η πρωτοβουλία του αυτή 
να βρει και άλλους μιμητές.

Επίσης, μας χαροποιεί ιδιαίτερα 
το γεγονός ότι ο Σύλλογος Μορ-

φοβουνιωτών Βόλου μας έστειλε τα 
νέα του μέσω ηλεκτρονικού ταχυ-
δρομείου! Η αρχή έγινε! Άντε και 
οι υπόλοιποι… Και μη μας πείτε ότι 
δεν έχετε e-mail. Ειδικά οι νέοι (που 
εικονίζονται στα διάσημα πλέον βί-
ντεο του VNES – ξέρουν αυτοί) δε 
δικαιολογούνται. Στείλτε μας τα νέα 

σας, τις παρατηρήσεις σας, τις ιδέ-
ες σας, τα σχόλιά σας, τις φωτογρα-
φίες σας από το Χωριό, οτιδήποτε 
θέλετε να μοιραστείτε μαζί μας και 
με τους συγχωριανούς σας! Βοηθή-
στε μας να εμπλουτίσουμε την εφη-
μερίδα μας. 

Η Συντακτική Επιτροπή

Σ η μ ε ί ω μ α  τ η ς  Σ υ ν τ α κ τ ι κ ή ς  Ε π ι τ ρ ο π ή ς

Συνδρομές Μελών
    Ευρώ
Κωσταρέλος Θωμάς 50 
Σκούφης Βάιος  20 
Σκούφης Βασίλειος  20 
Μορέλας Βάιος  20 
Γιαννάκος Νικόλαος  50 
Κωσταρέλου Μελίνα 50
Καλαντζής Δημήτριος  20 
Καλαντζή Στυλιανή  20 

Τέλος, ανώνυμος Βουνεσιώτης προ-
σέφερε 100 ευρώ στη μνήμη του 
Δημητρίου Β. Τουλιά (Φουρτούνα)

Δ ρ α σ τ η ρ ι ό τ η τ ε ς  Σ υ λ λ ό γ ω ν 

Βόλος
Ο Σύλλογος Μορφοβουνιωτών Βόλου, σας καλεί να συμ-

μετάσχετε στο χορευτικό τμήμα που λειτουργεί κάθε Δευτέρα 
9 το βράδυ στα γραφεία του Συλλόγου (Βυζαντίου 36-22ας 
Μαΐου κτίριο Χαρ. Τσούλα). Απευθυνόμαστε σε όλες τις ηλι-
κίες.

Καρδίτσα
Ο Σύλλογος Μορφοβουνιωτών Καρδίτσας ανακοινώνει 

ότι μετά τις εκλογές ξεκίνησε και λειτουργεί τόσο το χορευτι-
κό για παιδιά κάθε Κυριακή στις 6 το απόγευμα όσο και το 
χορευτικό και η χορωδία των ενηλίκων κάθε Τρίτη στις 6 το 
απόγευμα. 
Οι συναντήσεις γίνονται στα γραφεία του Συλλόγου, 

Σπαρτάκου αρ. 5 στη Λάκα Μαντζιάρα και καλούμε όποιον 
επιθυμεί, να έρθει και να συμμετέχει. 
Το χορευτικό των ενηλίκων δεν επιβαρύνει το Σύλλογο, 

αφού κάθε μέλος καταβάλει το ποσό των 5 ευρώ το μήνα.

Αναμνήσεις 
ενός παιδιού 
και το κάλεσμα
του λίγα χρόνια

αργότερα

Μικρό παιδί ήμουν όταν 
μπήκα για πρώτη φορά 
στα γραφεία του Συλλόγου 
«Μορφoβουνιώτων – Βου-
νεσιωτών Βόλου», όπου 
τότε βρισκόταν (εάν θυμά-
μαι σωστά) στην Κωνσταντά 
με Βασσάνη. Ηλικία όχι με-
γαλύτερος από 7 χρονών. 
Είχαμε πάει όλοι οικογενει-
ακώς, εγώ, η αδερφή μου, 
η μάνα μου, ο πατέρας και 
φυσικά πρώτος από όλους 
ο παππούς μου, ο «Μπαρ-
μπαλιάς» όπως τον φώ-
ναζαν όλοι. Η μέρα ήταν 
ιδιαίτερη, ήταν η κοπή της 

πρωτοχρονιάτικης πίτας. Ο 
Σύλλογος έσφυζε από ζωή, 
υπήρχαν παντού Συγχωρια-
νοί που ζούσαν στην πόλη 
μας, αλλά και Συγχωριανοί 
που ερχόταν από το χωριό 
για να σμίξουμε όλοι μαζί. 
Άκουγες παντού φωνές, 

γέλια, πειράγματα, υπήρχε 
μια συνεχόμενη χαρά. Αν 
και η εκδήλωση ήταν πρωί 
προς μεσημέρι, ένιωθες ότι 
θα στηθεί κάποιο γλέντι. 
Αφού είχαν μαζευτεί όλοι, 
τότε ξεκινούσε και η κοπή 
της πίτας. Το καλύτερο ση-
μείο της συνάντησης όμως 
δεν ήταν η βασιλόπιτα, 
αλλά η συνέχεια, τότε που 
καθόμασταν όλοι γύρω 
από τους μεγαλύτερους, οι 
οποίοι άρχιζαν να θυμού-
νται ιστορίες και βιώματα 
από το Χωριό.
Το Χωρίο που τότε έσφυ-

ζε από ζωή, τα μονοπάτια 

τα οποία πήγαιναν στον 
Αι Γιώργη και τη Τσούκα, 
τα πετρόκτιστα καλντερί-
μια, αλλά και τις πηγές που 
σταματούσε ο κόσμος να 
δροσιστεί, όπως στη Ζάβα 
και τη Γιαννιώτισσα. Για τα 
δάση μέσα από τα οποία 
περνούσαν για να πάνε για 
δουλειά, όπως το Πέκ και 
το Αλωνάκι.
Στιγμές και αναμνήσεις 

τόσο παλιές που αρχίζουν 
και ξεθωριάζουν. Ένα μο-
νάχα μένει μέσα στη καρ-
διά μου ανεξίτηλο για αυτό 
τον Σύλλογο, ο λόγος που 
με έκανε να τον αγαπήσω 
τόσο. Δεν είναι δύσκολο 
να τον καταλάβετε, ο Σύλ-
λογος  είναι αυτός που με 
κάνει να νιώθω κοντά στο 
χωριό, που τόσο αγάπησα. 
Που μπορεί να μην γεννή-
θηκα εκεί, αλλά έχω τις 
ομορφότερες παιδικές ανα-

μνήσεις που μπορεί να έχει 
ένα παιδί. 
Θα μπορούσα να γράψω 

χιλιάδες πράγματα για τα 
βιώματα μου στο Χωριό, 
αλλά ο σημαντικότερος λό-
γος για τον οποίο γράφω, 
είναι για να σας καλέσω 
όλους, μικρούς μεγάλους, 
ανεξαρτήτως ηλικίας, στα 
γραφεία του Συλλόγου μας 
όπου βρίσκονται Βυζαντί-
ου 36 - 22ας Μαΐου. Κάθε 
Δευτέρα στις 9 το βράδυ, 
μαζευόμαστε εκεί, για λίγη 
κουβεντούλα, αλλά και 
χορό. Ελάτε για να νιώσε-
τε τη χαρά του Χωριού, να 
θυμηθείτε τα παλιά αλλά 
και να νιώσετε τη ζεστασιά 
και τη ξεγνοιασιά που μόνο 
αυτό προσφέρει. 

Σας περιμένω 
Ηλίας Αποστόλου 

– Κυριαζής

ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ 
ΚΟΡΟΜΠΙΛΗΣ Ι. - ΦΙΛΙΠΠΟΥ Γ. Ο.Ε.

ΣΧΟΛΙΚΑ - ΒΙΒΛΙΑ - ΧΑΡΤΙΚΑ - ΕΙΔΗ ΓΡΑΦΕΙΟΥ 
ΑΝΑΛΩΣΙΜΑ Η/Υ - ΦΩΤΟΤΥΠΙΚΩΝ - 

ΤΑΜΕΙΑΚΩΝ ΜΗΧΑΝΩΝ 
ΑΒΕΡΩΦ & ΜΕΓΑΛΟΥ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ 117
ΔΗΜΟΤΙΚΗ ΑΓΟΡΑ - ΚΑΡΔΙΤΣΑ 

ΤΗΛ: 24410 25226-76600 FAX: 2441079603
e -mai l :  promith1@otenet.gr

Χειμώνας 2009/2010 
Αριθμός Φύλλου 39 

Τριμηνιαία Περιοδική Έκδοση 
των Απανταχού Βουνεσιωτών  

Ιδρυτής: Μάρκος Τσούλας 
Εκδίδεται από τη Συντακτική Επιτροπή

Κωδικός: 4547
Συντακτική Επιτροπή 

Θωμάς Τσιτσιπάς 
Απόστολος Ρεφενές 

Ευάγγελος Καφεντζής 
Θωμάς Κατοίκος 

Γεώργιος Γέρμανος
Ηλεκτρονικός Σχεδιασμός

Γεώργιος Γέρμανος

“Η Μορφοβουνιώτικη Φωνή δέχεται για 
δημοσίευση πρωτότυπα θέματα με περι-
εχόμενο επιστημονικό, εγκυκλοπαιδικό, 
επικαιρότητας, κοινωνικό, ψυχαγωγικό. 
Δεν επιτρέπεται η δημοσίευση ύλης που 
αναφέρεται σε προσωπικά θέματα ή πε-
ριέχει φράσεις, λέξεις ή εικόνες που μπο-
ρούν να προκαλέσουν δυσμενή σχόλια και 
αντιπαραθέσεις.”

Ηλεκτρονική Διεύθυνση
morfovuni@yahoo.gr

Ταχυδρομική Διεύθυνση
Αγίας Αναστασίας 5, 
Περισσός - Νέα Ιωνία
Τ.Κ. 142 32, Αθήνα

Τηλέφωνο 210 2522596
Fax 210 2518283

Εκτύπωση
Κώστας Παππάς - Εκτυπωτική 

Τυπογραφείο Καρδίτσας 
2441020257 - ektgr@otenet.gr
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Γ’ ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΚΟΣ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ  
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΚΗΣ»

Την ώρα που έφευγε το κείμενο για 
την εφημερίδα, μάθαμε ότι θα γίνει 
(Κυριακή 13/12/09) η εκδήλωση 
απονομής των βραβείων και η παρου-
σίαση της ανθολογίας διηγημάτων 
του 3ου Λογοτεχνικού Διαγωνισμού 
«Αντώνης Σαμαράκης». Σημαντική 
μέρα, σπουδαία η εκδήλωση για τον 
τόπο μας, όμως εκ ων πραγμάτων δεν 
μπορούμε να αναφερθούμε, αναλυτι-
κά στο επόμενο φύλλο.

ΕΘΝΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 2009
Τα αποτελέσματα των εκλογών έχουν 

πολλαπλό ενδιαφέρον, διότι αποτυπώ-
νουν την πολιτική και κοινωνική πραγ-
ματικότητα ενός τόπου. Ύστερα και 
γιατί οι επιλογές όπως αποτυπώνονται 
στην κάλπη προσφέρονται για βαθύτε-
ρες αναλύσεις και συμπεράσματα. Για 
το λόγο αυτό αφιερώνουμε τη στήλη 
στις εκλογές του 2009, θεωρώντας 
ότι αξίζει.
Πρώτα απ’ όλα, οι εκλογές διεξή-

χθησαν σε κλίμα πολιτισμένο, χωρίς 
συνθήματα στους τοίχους, χωρίς 
απορρύπανση και πεταμένα φυλλάδια 
(και λεφτά) στους δρόμους. Το κλίμα  
ήταν καλό, χωρίς οξύτητα και εντάσεις, 
όπως κάποιες φορές στο παρελθόν. 
Η συμμετοχή ήταν όμοια με αυτή 

όλης της χώρας. Στα ορεινά γενικά 
ήταν μεγαλύτερη, από το γενικό μέσο 
όρο 25%, του Νομού. Στο Δήμο Πλα-
στήρα το ποσοστό ήταν 28,8%, στην 
Κερασιά και το Λαμπερό 33%, στο 
Μεσενικόλα 32%, στο Μορφοβού-
νι 25% και στο Μοσχάτο 19%. Να 
θυμίσουμε ότι στις Ευρωεκλογές το 
ποσοστό αποχής ήταν 42% για το 
Μορφοβούνι, όταν στο Δήμο Πλα-
στήρα ξεπέρασε το 50%! (Πάντως η 
πραγματική αποχή είναι μικρότερη 
διότι στους εκλογικούς καταλόγους 
υπάρχουν ονόματα ανθρώπων που 
απεβίωσαν και δυστυχώς τα τελευταία 
χρόνια χάθηκαν πολλοί).  
Τα καφενεία ήταν γεμάτα, εδικά το 

Σάββατο το βράδυ δεν έβρισκες κα-
ρέκλα να καθίσεις. Στο χωριό μας το 
κλίμα ήταν πανηγυρικό, αφού έμοιαζε 
με Δεκαπενταύγουστο! Ο καιρός ήταν 
καλός γεγονός που βοήθησε στην επι-
στροφή των ετεροδημοτών, οι οποίοι 
μετά το απόγευμα άρχισαν να φεύ-
γουν, οπότε την επομένη η ίδια γνώρι-
μη εικόνα άδειου χωριού…
Στο Μορφοβούνι το ΠΑΣΟΚ ήλθε 

πρώτο κόμμα και πέρα από το γενικό 
πολιτικό κλίμα και τη διάθεση αλλα-
γής, η υποψηφιότητα Καφαντάρη 
έπαιξε ρόλο, αφού τον ψήφισαν και 
άνθρωποι εκτός πολιτικού χώρου. Το 
χωριό τίμησε τον υποψήφιο, αφού 
ήλθε πρώτος με φανερή διαφορά 
από τους άλλους. Συγκρίνοντας τα 
αποτελέσματα του Μορφοβουνίου με 
άλλα χωριά καταγωγής άλλων υπο-
ψηφίων, διαπιστώσαμε ότι περίπου η 
ίδια εικόνα είναι παντού. Αναλυτικά τα 
στοιχεία σύμφωνα με τους πίνακες, τα 

υπόλοιπα συμπεράσματα ας τα βγάλει 
ο καθένας μόνος του. Όσοι κρατάνε 
αρχείο των φύλλων της εφημερίδας 
μας, θα βγάλουν επιπλέον χρήσιμα 
συμπεράσματα… 
Σε ότι αφορά τους σταυρούς, οι 

υποψήφιοι (ειδικά των δύο μεγάλων 
κομμάτων) δεν πρέπει να έχουν παρά-
πονο, διότι όλοι έλαβαν,  αναλυτικά 
ως εξής:

Για τη Ν.Δ. 
Αναγνωστόπουλος Γ.  77 
Βλαχογιάννη Γλυκερία  17 
Παππάς Νίκος   70 
Πολυμερόπουλος Β.  8 
Σκόνδρα Ασημίνα  127 
Ταλιαδούρος Σπύρος  131 
Τσιάρας Κώστας  108

Για το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Βαϊόπουλος Γιάννης  16
Θεοχάρη Μαρία   75
Καρέτσος Χρήστος  19
Καφαντάρης Ευριπίδης  317
Παπαχαραλάμπους Τ.  19
Ρόβλιας Ντίνος   149
Σαλαγιάννης Νίκος  86

ΤΟ ΜΕΤΕΚΛΟΓΙΚΟ  ΣΤΟΙΧΗΜΑ
Οι εκλογές όμως τελείωσαν, κάποι-

οι κέρδισαν, άλλοι έχασαν. Ο σοφός 
λαός λέει ότι «όπως στρώνεις έτσι 
κοιμάσαι», γεγονός που πρέπει να το 
έχουμε όλοι μας κατά νου, διότι τα 
αποτελέσματα (και όχι μόνο τα εκλογι-
κά) δεν έρχονται μόνα τους… 
Το ζήτημα είναι η νέα κυβέρνηση να 

σκύψει στα προβλήματα του τόπου 
και να κάνει ουσιαστικά έργα στην 
ύπαιθρο χώρα που αποψιλώνεται από 
την εγκατάλειψη. Τα πρώτα δείγματα 
της νέας κυβέρνησης είναι θετικά, γε-
γονός που δημιουργεί βάσιμη αισιο-
δοξία ότι οι μέρες που θα έλθουν θα 
είναι καλύτερες. 
Η «Πράσινη Ανάπτυξη» που εξήγγει-

λε ο κ. Παπανδρέου, είναι ένα μοντέλο 
που ταιριάζει «γάντι» στα χαρακτηρι-
στικά της Καρδίτσας, απομένει ωστό-
σο να δούμε πως θα γίνει πράξη.  
Στη νέα κυβέρνηση η Καρδίτσα 

«συμμετέχει» με τον κ. Ντίνο Ρόβλια, 
στον οποίο έδωσε ισχυρή στήριξη, 
αφού ήλθε πρώτος με 24.000 σταυ-
ρούς, (ιστορικό ρεκόρ) μακράν μπρο-
στά όλων των άλλων. Μαζί με τις 
ευχές μας για καλή επιτυχία στο έργο 
του, αξίζει να αναφέρουμε ότι πρό-
κειται για πολιτικό υψηλού επιπέδου, 
εργατικό, με γνώσεις και οργανωτικές 
ικανότητες, αλλά και εξαιρετικό ήθος, 
στοιχεία που προεξοφλούν την επιτυ-
χία του στο Υπουργείο Εσωτερικών. 
Επίσης πρέπει να θεωρείται βέβαιο ότι 
θα ενδιαφερθεί και για την Καρδίτσα 
και ότι θα δικαιώσει τις προσδοκίες 
για Ανάπτυξη του τόπου μας.
Ο χωριανός μας Ευριπίδης Καφα-

ντάρης μπορεί επίσης να βοηθήσει 
στην υπόθεση της ανάπτυξης, ακρι-
βώς διότι συμμετέχει στα πολιτικά και 
είναι κοντά στα κέντρα λήψης αποφά-
σεων. 
Οι συγκυρίες είναι από κάθε άποψη 

ευνοϊκές: Υπάρχουν οι πολιτικές, υπάρ-
χουν οι χρηματικοί πόροι από την Ε.Ε. 
(Δ ΚΠΣ, ή ΕΣΠΑ 2007-13), υπάρχουν 
οι πολιτικοί και άλλοι παράγοντες που 
θα μας υποστηρίξουν. Αυτό που απο-
μένει είναι να αποδειχθεί στην πράξη 
κατά πόσο ΕΜΕΙΣ, ως πολίτες, ως 
Σύλλογοι, τοπική κοινωνία, ως Κοινό-
τητα με την ευρύτερη έννοια του όρου, 
είμαστε σε θέση να αξιοποιήσουμε τις 
νέες ευκαιρίες. Ο τόπος μας διαθέτει 
μοναδικά συγκριτικά πλεονεκτήματα, 
τα οποία μέχρι σήμερα δεν ανέδειξε 
και δεν διεκδίκησε την αξιοποίησή 
τους με όρους ουσιαστικούς. (Ειδι-
κότερα για την «Πράσινη Ανάπτυξη» 
και το Μορφοβούνι, ακολουθεί ειδικό 
άρθρο.).Από την συλλογική μας ευφυ-
ΐα, την δική μας «σοφία» θα κριθεί το 
θετικό αποτέλεσμα, ή αργότερα θα μι-
λάμε για μία ακόμη χαμένη δεκαετία… 

ΕΣΩΚΟΜΜΑΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ
Θα ολοκληρώσουμε τα εκλογικά 

με τις εσωκομματικές εκλογές στη 
ΝΔ. Στο Δήμο Πλαστήρα, ψήφισαν 

171 και έλαβαν: Σαμαράς 89, Μπα-
κογιάννη 61 και Ψωμιάδης 21. Είναι 
θετικό να συμμετέχουν οι πολίτες στις 
εσωκομματικές διαδικασίες, διότι κατ’ 
αυτόν τον τρόπο ακυρώνονται στην 
πράξη μηχανισμοί και παραγοντι-
σμός, που μόνο τη Δημοκρατία δεν 
προάγουν. Κάτι ανάλογο είχε συμβεί 
και στις εσωκομματικές του ΠΑΣΟΚ. 
Κοινό χαρακτηριστικό; Και στις δύο 
περιπτώσεις οι δημότες Πλαστήρα 
ανέδειξαν πρώτο αυτόν που νίκησε σε 
εθνικό επίπεδο.

ΑΠΟ (ΕΘΝΙΚΕΣ) ΕΚΛΟΓΕΣ … ΣΕ 
ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΤΙΚΕΣ (ΕΚΛΟΓΕΣ)
Από τα πολιτικά στα αυτοδιοικητικά 

τώρα, αφού τον Οκτώβριο του 2010 
θα κληθούμε να ψηφίσουμε και πάλι, 
όχι  μία αλλά ίσως τρεις φορές! Η 1η 
θα είναι για δήμαρχο, η 2η για Νο-
μάρχη και η 3η για Περιφερειάρχη. 
Βέβαια ακούγονται πολλά, όπως λ.χ. 
ο Καποδίστριας Νο2, η κατάργηση 
των Νομαρχιών και η θέσπιση της 
Τριτοβάθμιας Αυτοδιοίκησης. Απ’ ότι 
φαίνεται θα πάμε σε σαρωτικές συνε-
νώσεις, πιθανό οι παραλίμνιοι δήμοι 
να συνενωθούν Επίσης θα επανέλθει 
το όριο του 50% από 42% που είναι 
τώρα, οπότε σε πολλούς Δήμους θα 
πάμε σε εκλογή και δεύτερη Κυριακή, 
όπου θα υπάρχουν 3 ψηφοδέλτια. 
Επίσης θα αλλάξει και η εκλογή των 
βουλευτών με τη θέσπιση 3 μονοεδρι-
κών στο Νομό. Σε κάθε περίπτωση πά-
ντως το 2010 θα είναι ενδιαφέρουσα, 
εκλογικώς, χρονιά…

ΠΕΡΙ ΕΠΙΔΟΤΟΥΜΕΝΗΣ 
ΑΝΑΚΑΙΝΙΣΗΣ ΣΠΙΤΙΩΝ

Σε προηγούμενο δημοσίευμα είχα 
γράψει για το πρόγραμμα επιδότησης 
παλαιών σπιτιών, το οποίο επιδοτεί 
κατά 50% ουσιαστικά την ανακαίνιση 
των παλαιών κατοικιών, όπως είναι τα 
περισσότερα στο χωριό. Επειδή αρ-
κετοί το καλοκαίρι με παρακάλεσαν 
να ξαναγράψω αν υπάρξει κάποια 
εξέλιξη, μέχρι στιγμής, έγινε γνωστό 
ότι θα επιδοτηθεί μόνο η αντικατά-
σταση εξωτερικών θυρών παραθύρων 
με άλλα που θα έχουν διπλά τζάμια. 
Το πρόγραμμα θα ισχύσει για όλη 
την Ελλάδα και μέχρι εξάντλησης των 
ευρωπαϊκών κονδυλίων, (πρόγραμμα 
ΕΣΠΑ 2007-13)…που σημαίνει, όποι-
ος προκάμει! 

ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ 
ΑΜΠΕΛΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ

Συνεχίζονται τα προγράμματα για 
την αμπελοκαλλιέργεια. Το πρώτο μέ-
ρος αφορά την εκρίζωση αμπελώνων, 
το πρόγραμμα θα ισχύσει για δύο 
ακόμα χρόνια. Όποιος έχει αμπέ-
λι και θέλει να το «κόψει», υπάρχει 
επιδότηση που κυμαίνεται από 500 
– 800 ευρώ το στρέμμα, ανάλογα με 
την απόδοση. Όποιος θέλει να κάνει 
καινούργιο αμπέλι και δεν έχει αμπε-
λουργικά δικαιώματα, μπορεί να τα 
αποκτήσει. Η προθεσμία λήγει το Δε-
κέμβριο. (πληρ. κ. Τασιός στη Δ/νση 
Γεωργίας Καρδίτσας.)

ΓΙΟΡΤΗ ΤΣΙΠΟΥΡΟΥ ΣΤΗ ΡΕΝΤΙΝΑ

Με επιτυχία πραγματοποιήθηκε η 
3η Γιορτή Τσίπουρου από το Δήμο 
Ρεντίνας. Το καζαναριό που έστησαν 
στην πλατεία γνώρισε… δόξες, αφού 
το ψήσιμο του τσίπουρου συνοδεύτη-
κε με μεζέδες και κλαρίνα. Η Ρεντίνα 
συγκέντρωσε αρκετούς ντόπιους και 
ξένους επισκέπτες… οι οποίοι παρά 
το κρύο, τίμησαν την εκδήλωση. Απ’ 
ότι μου είπε άνθρωπος που ασχολεί-
ται με τα πολιτιστικά του χωριού, οι 
ξενώνες ήταν γεμάτοι από μερακλή-
δες επισκέπτες, κυρίως αθηναίους 
κυνηγούς, ενώ πολλοί ετεροδημότες 
ήλθαν επί τούτο. Αν η Ρεντίνα με ελά-
χιστα αμπέλια κάνει γιορτή τσίπουρου, 
στο Δήμο Πλαστήρα όπου βρίσκεται 
η μεγαλύτερη αμπελουργική ζώνη της 
Δυτικής Θεσσαλίας (Μοσχάτου - Με-
σενικόλα – Μορφοβουνίου), μήπως 
πρέπει κάτι να γίνει, έστω και …για την 
τιμή των όπλων; 

ΠΡΟΤΥΠΗ ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΑΚΗ 
ΜΟΝΑΔΑ

Μιας και ο λόγος για το φιλοπρόο-
δο αυτό χωριό, αξίζει να αναφέρουμε 
ότι ο Δήμος Ρεντίνας εκπόνησε μελέτη 
για κατασκευή πρότυπης ξενοδοχεια-
κής μονάδας στη θέση ΖΑΧΑΡΑΚΗ, 
στο ελατόδασος του Φουρνά. (Η μελέ-
τη παρουσιάστηκε μέσα Νοεμβρίου). 
Σύμφωνα με τα σχέδια, τα κτίσματα 
θα είναι κατασκευασμένα έτσι που 
απορροφώνται εντελώς από το φυσι-
κό περιβάλλον και μοιάζουν με «πα-
ραμυθόσπιτα». Η επιχείρηση σχεδιά-
στηκε να έχει μορφή σύμπραξης του 
Δήμου με ιδιώτες, ο Δήμος βάζει την 
έκταση και τα σχέδια, ο ιδιώτης επεν-
δυτής τα κεφάλαια. Οι αναγνώστες 
θα θυμούνται ίσως ότι το μοντέλο 
αυτό πρότεινα στα προηγούμενα φύλ-
λα της «Μ.Φ.», (37φ. και 38φ/2009) 
για κατασκευή δασικού χωριού στη 
θέση «Άγιος Κωνσταντίνος» και κατα-
σκηνωτικού κέντρου στις «Αλαταριές». 
Αλλά επ’ αυτού θα επανέλθουμε.

ΓΡΑΨΤΕ…ΛΑΘΟΣ!
Τελικά βρήκαμε το σωστό πατρώνυ-

μο του Γιώργου Κοντοστέργιου που 
έχει ιστοσελίδα για το Μορφοβούνι. 
Είναι γιος του Στεφάνου και όχι του 
Σεραφείμ, όπως λανθασμένα μετα-
φέρθηκε και έγραψα. Συγγνώμη για 
το λάθος, αλλά βρε παιδί μου, γράψε 
κι εσύ μια καλησπέρα…

ΠΕΡΙ ΚΡΙΤΙΚΗΣ
Για την ορχήστρα του φετινού πανη-

γυριού ακούστηκαν (και γράφηκαν) 
αρνητικά σχόλια. Κατά τη γνώμη μου 
δεν είναι άσχημο να γίνεται κριτική. Το 
κακό είναι ότι προσωποποιήθηκαν οι 
ευθύνες και αυτό είναι άδικο. Για τους 
Κωσταρελέους, ομόφωνα συναπο-
φασίστηκε στη σύσκεψη που έγινε το 
Πάσχα στο Πολιτιστικό Κέντρο. Έπει-
τα, είναι γνωστό πως τις εκδηλώσεις 
σηκώνουν μονίμως λιγοστοί άνθρω-
ποι στις πλάτες τους, οι ίδιοι πάντα, 
οι οποίοι αντί δικαίωσης εισπράττουν 
πικρία. Δεν φτάνει που κάθε χρόνο 
διαθέτουν χρόνο και κόπο, για τις 
εκδηλώσεις, ακούνε και κουβέντες. 
Οφείλουμε να αναγνωρίσουμε την 
προσφορά τους, ακόμα και όταν η 
εκδήλωση δεν έχει την αναμενόμενη 
καλλιτεχνική επιτυχία, όπως πράγματι 
έγινε φέτος. Όσο καλός και αν είναι 
ένας καλλιτέχνης, όταν δεν έχει ανά-
λογους συνεργάτες χάνει και ο ίδιος 
την αξία του, αυτό έγινε με τη εν λόγω 
τραγουδίστρια. 
Από την άλλη όμως πρέπει να δεχό-

μαστε την κριτική, ιδιαίτερα την καλό-
πιστη. Αυτό βοηθάει στη βελτίωση των 
πραγμάτων. Πρέπει στις συναντήσεις 
των Συλλόγων να γίνεται αξιολόγηση 
των πεπραγμένων, να καταγράφεται τι 
δεν πήγε καλά, ώστε στο μέλλον να 
αποφευχθούν τα ίδια  λάθη και να γί-
νονται καλύτερες οι εκδηλώσεις μας.
Σε κάθε περίπτωση, το πανηγύρι εί-

ναι το σημαντικότερο αντάμωμα των 
χωριανών, είναι ένα γνήσιο λαϊκό γλέ-
ντι, μοναδική με αυτό το χαρακτήρα 
εκδήλωση. Πρέπει να έχει ποιότητα, 
εορταστικό και χαρούμενο κλίμα, οι 
μουσικοί να είναι κοντά στην Αγραφι-
ώτικη Παράδοση. Ας το διαφυλάξου-
με, λοιπόν, ως κόρη οφθαλμού. 

ΑΞΙΑ ΕΠΑΙΝΟΥ
Τα καλά πρέπει να λέγονται! Ευχά-

ριστα μας εξέπληξε η αντιδήμαρχος 
Πλαστήρα κ. Κατερίνα Ζαρκάδα, η 
οποία ανταποκρίθηκε άμεσα σε αίτη-
μα για αποκατάσταση σε δρόμο της 
«Ράζιας» που καταστράφηκε από τις 
νεροποντές του Φθινοπώρου. Τη μία 
μέρα δέχθηκε το αίτημα, την επομέ-
νη ήταν εκεί παρούσα με το χειριστή 
Ηλία Πολύζο και έδωσαν άμεση λύση 
στο πρόβλημα. Μπράβο της!

ΚΑΛΗ ΧΡΟΝΙΑ!
Θερμές Ευχές για το 2010, να 
είναι για όλους Καλή & Δημι-
ουργική Χρονιά, με Υγεία, Συλ-
λογική Ευημερία, Οικογενειακή 

και προσωπική Ευτυχία!
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Εγγ/νοι 1378 854 701 816 448
Ψήφισαν 1029 579 467 547 363
Απείχαν 349 275 234 269 85
Άκυρα 25 11 15 14 3
Λευκά 2 3 1 2 2

Έγκυρα 1002 565 451 531 358
Ν.Δ. 327 238 157 136 93

ΠΑ.ΣΟ.Κ. 472 165 201 273 173
Κ.Κ.Ε. 124 83 45 63 48

ΣΥ.ΡΙΖ.Α. 28 23 21 22 29
ΛΑ.Ο.Σ. 31 37 12 19 5
Οικ/γοι 5 6 5 9 3
Λοιπά 15 13 10 9 7
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1. ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΠΑΡΚΟΥ 
ΒΙΟΛΟΓΙΚΗΣ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑΣ
Τα δύο κύρια κτηνοτροφικά προϊόντα 

(κρέας και γάλα), δεν πρόκειται να πά-
ψουν ποτέ να έχουν ζήτηση. Η χώρα 
μας εισάγει μεγάλες ποσότητες κρέατος 
και γάλακτος από τις βαλκανικές και 
ευρωπαϊκές χώρες, ενώ η ζήτηση είναι 
διαρκώς αυξανόμενη. Το Μορφοβούνι 
έχει παράδοση αιώνων στην ποιοτική 
κτηνοτροφία, η οποία έρχεται μέχρι τις 
μέρες μας. Παρότι από τα μέσα της δε-
καετίας του 1990 άρχισε να μειώνεται 
ο αριθμός των κοπαδιών, σήμερα στο 
χωριό μας εκτρέφονται περισσότερα 
από 3.100 αιγοπρόβατα και 400 βο-
οειδή. Ο κύριος όγκος των κοπαδιών 
είναι στη «Ράζια», όπου διαμένουν μό-
νιμα δώδεκα οικογένειες αγροτοκτηνο-
τρόφων, οι οποίες συντηρούν κοπάδια 
με 1.785 γιδοπρόβατα και 297 βοοει-
δή. (Στοιχεία δηλώσεων έτους 2009). 
Εκτός των Ραζιωτών, ήδη υπάρχουν 
δύο σοβαρές μονάδες τις οποίες κρα-
τούν νέοι του χωριού μας, χωρίς υπο-
στήριξη. 
Με επίκεντρο την περιοχή της «ΡΑΖΙ-

ΑΣ», η οποία είναι ιδανική, προτείνου-
με να δημιουργηθεί «Πάρκο Βιολογικής 
Κτηνοτροφίας», με στόχο να αναβαθμι-
στούν οι υπάρχουσες επενδύσεις και να 
διπλασιαστεί το ζωϊκό κεφάλαιο. Για να 
συμβεί όμως αυτό, πρέπει ο Δήμος Πλα-
στήρα να συνδράμει με υποδομές την 
περιοχή, με πρώτο και κύριο έργο την 
εξασφάλιση πόσιμου νερού για τους κα-
τοίκους, αλλά και ποσότητας νερού για 
το πότισμα των ζώων. Ολοκλήρωση υπο-
δομών, όπως ύδρευση (ακόμα δεν έχουν 
ξεκινήσει οι εργασίες) είναι εντελώς απα-
ραίτητες. Έπειτα η ασφαλτόστρωση των 
δύο κεντρικών αξόνων του οικισμού, δεν 
είναι παραπάνω από 3 χιλιόμετρα, πρέ-
πει να ολοκληρωθεί. Κανονικά, ο χαρα-
κτηρισμός της περιοχής Πάρκου Βιολο-
γικής Κτηνοτροφίας, πρέπει να γίνει για 
ολόκληρη την κτηνοτροφική ζώνη του 
Δήμου, ακριβώς για να διαφοροποιηθεί 
από τις άλλες περιοχές και να υποδη-
λώνει την ποιότητα των κτηνοτροφικών 
προϊόντων της περιοχής, άρα καλύτερες 
τιμές. Επίσης, πρέπει να υπάρξουν άλλες  
διευκολύνσεις, όπως διοικητική υποστή-
ριξη, ενημέρωση για νέα προγράμματα, 
ενθάρρυνση νέων κτηνοτρόφων για επε-
κτάσεις δραστηριοτήτων, προβολή από 
ιστοσελίδες του Δήμου και της Νομαρ-
χιακής Αυτοδιοίκησης, κ.ά..
2. Η ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΕΚΤΡΟΦΕΙΟΥ 
ΤΡΙΧΩΤΩΝ ΘΗΡΑΜΑΤΩΝ σε δασικές 
δημοτικές ή ιδιωτικές εκτάσεις που παρα-
μένουν ανεκμετάλλευτες από δεκαετίες, 
είναι η δεύτερη μεγάλη επένδυση. Στόχοι 
πρέπει να είναι: η δημιουργία μονάδας 
παραγωγής κρέατος από άγρια ζώα, η 
αναπαραγωγή και διάθεση άγριων ζώων, 
η ανάπτυξη εκπαιδευτικών δράσεων, η 
προστασία του Περιβάλλοντος. Προπα-
ντός η δημιουργία μιας κερδοφόρας και 
βιώσιμης επιχείρησης που θα απασχο-
λήσει τοπικό εργατικό δυναμικό. 
Πρόκειται για επένδυση με εξαιρετικά 

σοβαρές προοπτικές, δεδομένου ότι το 
ύψος των επιδοτήσεων είναι μεγάλο και 
οι πιστώσεις εξασφαλισμένες από ευ-
ρωπαϊκά προγράμματα. Ενδεικτικά ανα-
φέρουμε ότι στο προηγούμενο Leader 
υπήρχαν 280.000 Eyro, για επιδότηση, 
τα οποία προκηρύχθηκαν τρεις (3) φο-
ρές, χωρίς να παρουσιαστεί ιδιώτης ή 
Δημοτική Επιχείρηση να πάρει αυτά τα 
χρήματα, τα οποία δεν απορροφήθηκαν 
και μεταφέρθηκαν σε άλλες δράσεις. 
Μπορεί κάλλιστα να δημιουργηθεί ένας 
συνεταιρισμός και να νοικιάζει με συμ-
βολικό μίσθωμα ακαλλιέργητες χορτολι-
βαδικές και δασικές εκτάσεις, τις οποίες 

θα περιφράξει και μέσα θα εκτρέφονται 
αγριογούρουνα, λαγοί, ζαρκάδια, ελά-
φια, αγριόγιδα και άλλα θηράματα, τα 
οποία θα πωλούνται σε κυνηγούς ή και 
πελάτες που θα ήθελαν να αγοράσουν 
κρέας υψηλής ποιότητας. 
Παράλληλα, ένα τέτοιο εκτροφείο, θα 

μπορούσε λειτουργήσει με δύο χωριστές 
δράσεις που θα φέρνουν εισοδήματα: 
Α) Ως εκπαιδευτικό πάρκο όπου οι 

επισκέπτες, κυρίως σχολεία, θα διανύ-
ουν ένα μονοπάτι όπου θα βλέπουν στο 
φυσικό χώρο τα άγρια ζώα και θα μα-
θαίνουν για την χλωρίδα και την πανίδα 
των Αγράφων.
Β) Ως ειδικό κέντρο εκπαίδευσης κυ-

νηγητικών σκύλων, δράση η οποία θα 
έφερνε εκατοντάδες κυνηγούς και θα 
εξασφάλιζε πρόσθετα έσοδα. Στη χώρα 
μας τα εκτροφεία αυτά είναι λιγοστά, 
ενώ σε κάποια ιδιωτικά η εκπαίδευση 
κυνηγόσκυλων με ένα λαγό κοστίζει 90 
ευρώ (!). 
Αξίζει να αναφερθεί ότι σαν το προ-

τεινόμενο εκτροφείο στην Ευρώπη υπάρ-
χουν πολλά. Η Ισπανία, για παράδειγμα, 
πρωτοπορεί και οι ευρωπαίοι κυνηγοί 
που συρρέουν κάθε χρόνο στην χώρα 
αυτή για να κυνηγήσουν υπολογίζεται 
ότι είναι περίπου 2.000.000, κυρίως 
Γερμανοί.
Εκτιμούμε ότι στο χωριό μας μπορεί 

να δημιουργηθεί εκτροφείο 2 – 3 χιλι-
άδων στρεμμάτων, το οποίο θα δώσει 
έσοδα στους ιδιοκτήτες χωραφιών, θέ-
σεις εργασίας σε χωριανούς, κέρδη για 
τους μετόχους του Συνεταιρισμού, αύξη-
ση της τουριστικής κίνησης στο Νομό, 
με ότι αυτό συνεπάγεται για την τοπική 
Οικονομία. 
Αν δεν γίνει με συνεταιριστική μορ-

φή, ο Δήμος μπορεί να υλοποιήσει την 
επένδυση συμπράττοντας με ιδιώτες, 
βάζοντας την έκταση ως μετοχικό κεφά-
λαιο σε μικτή εταιρία. Ας σημειωθεί ότι 
το Μορφοβούνι είναι από τα ελάχιστα 
χωριά το οποίο έχει δημοτικές δασικές 
εκτάσεις, ενώ σχεδόν σε όλα τα χωριά 
είναι Δημόσια. Αυτό το πλεονέκτημα, 
ποτέ δεν το αξιοποιήσαμε, τα χιλιάδες 
στρέμματα δεν τις είδαμε παρά μόνο ως 
καυσόξυλα… 
3. Η ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΤΙ-
ΚΟΥ ΚΑΣΤΑΝΟΔΑΣΟΥΣ είναι μια 
ιστορία, η οποία έχει τεθεί στο παρελ-
θόν και από άλλους αρθρογράφους της 

εφημερίδας του χωριού. Για την Ιστορία 
εδώ θα αναφέρω ότι η πρώτη απόπειρα 
δημιουργίας ενός υποτυπώδους συνε-
ταιριστικού καστανοδάσους ξεκίνησε το 
1938, με τη διανομή καστανομεριδίων 
στους μόνιμους κάτοικους, οι οποίοι το 
1939 παρέλαβαν τα μερίδια, προχώρη-
σαν στον καθαρισμό και την οργάνωση 
των περιβολιών, αλλά η προσπάθεια 
αυτή έληξε άδοξα, διότι την ερχόμενη 
χρονιά ο πόλεμος του 1940 και όσα 
ακολούθησαν μέχρι και την μετεμφυλι-
οπολεμική πραγματικότητα ακύρωσε την 
προσπάθεια στο ξεκίνημα.
Επαναφέρουμε την πρόταση για δη-

μιουργία Δασικού Συνεταιρισμού στο 
Μορφοβούνι, με παράλληλη διανομή 
δέντρων, κατά προτεραιότητα: 
α) στους μόνιμους κάτοικους και σε 

Βουνεσιώτες που επιθυμούν να επιστρέ-
ψουν στο χωριό και β) σε χωριανούς 
που είναι εκτός, αλλά θα ήθελαν να 
ασχοληθούν με την παραγωγή κεντρω-
μένων κάστανων. 
Το όλο εγχείρημα αν και φαντάζει δύ-

σκολο δεν είναι, εφόσον υπάρξει βού-
ληση από τους χωριανούς και το Δήμο 
Πλαστήρα. Προϋποθέτει την παραχώρη-
ση καστανομεριδίων εκ μέρους του Δή-
μου, σύνταξη ειδικής μελέτης για κοπή 
και εμβολιασμό των άγριων καστανό-
δεντρων,  η οποια μπορεί να χρηματο-
δοτηθεί εξ ολοκλήρου από ευρωπαϊκά 
κονδύλια, όπως έγινε με το έλκος της 
καστανιάς στην Αγιά, το Πήλιο, την Ευ-
ρυτανία και αλλού. Με τον τρόπο αυτό 
2-3 χιλιάδες στρέμματα άγριου καστα-
νόδασους του Μορφοβουνίου και του 
Μεσενικόλα, θα μπορούσαν με μετα-
βληθούν σε ένα εύφορο καστανεώνα με 
εξαιρετικής ποιότητας κάστανα, αφού με 
ελάχιστα έξοδα, οι περισσότερες εκτά-
σεις μπορούν να μετατραπούν σε αρδεύ-
σιμες, αξιοποιώντας το υπάρχον δίκτυο 
ύδρευσης και την «υπερχείλιση», ο νοών 
νοήτω…  
4. Η ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΖΩΝΩΝ με νέες 
δεντροκαλλιέργειες είναι μια άλλη δυ-
νατότητα η οποία μπορεί να αξιοποιηθεί. 
Ειδικά για τις ξερικές και σχετικά φτω-
χές εκτάσεις υπάρχουν καλλιέργειες με 
υψηλή ζήτηση των προϊόντων τους και 
σχετικά μικρό καλλιεργητικό κόστος. Εν-
δεικτικά αναφέρουμε ότι την τελευταία 
πενταετία κερδίζει διαρκώς έδαφος η 
καλλιέργεια της ροδιάς. Μάλιστα στην 
περιοχή των Φαρσάλων και ευρύτερα 
των επικλινών εδαφών των επαρχιών 
Φαρσάλων και Δομοκού φυτεύτηκαν 
περί τα 9.000 στρέμματα με ποικιλίες 
ροδιάς. Τα φυτά διέθεσε δωρεάν στους 
αγρότες Ισραηλινή εταιρία, με υποχρέω-
ση των παραγωγών να διαθέσουν τη σο-
δειά τους για 7 χρόνια, η οποία μάλιστα 
θα κατασκευάσει στην περιοχή εργοστά-
σιο παραγωγής χυμού ροδιού. Ομοίως 
στις ημιορεινές περιοχές μπορούν να 
καλλιεργηθούν και άλλα είδη, όπως 
βελτιωμένες κρανιές, οι οποίες δίνουν 
τα γνωστά μας κράνια, σπουδαία πρώ-
τη ύλη για μαρμελάδες, ηδύποτα αλλά 
χρησιμοποιούνται και για φαρμακευτι-
κούς λόγους. Τα ίδια θα μπορούσαν να 
αναφερθούν για τα σύκα, τα καρύδια, 
τα αμύγδαλα, ποικιλίες αχλαδιάς είναι 
υψηλής απόδοσης, καθώς και ορισμένα 
καρποφόρα, όπως αμυγδαλεώνες, κα-
ρυδιές, συκιές, κ.ά. 
5. ΤΑ ΚΗΠΕΥΤΙΚΑ είναι άλλος ένας 
καλλιεργητικός τομέας που δεν θα 
πέσει ποτέ η ζήτησή τους, διότι είναι 
μέρος της καθημερινής διατροφικής 
ανάγκης. Φρέσκα κηπευτικά, αλλά και 
αποξηραμένα, ποτέ δεν χάνουν την αξία 
τους. Κλασσικό παράδειγμα χωριού που 
έχει εισοδήματα από κηπευτικά είναι το 
Κρυονέρι, όπου κατά μήκος του δρόμου 
προς Μπεζούλα, πολλοί παραγωγοί δι-
αθέτουν υπαίθρια τα προϊόντα τους, με 
καλά αποτελέσματα. Παραγωγός από το 
Κρυονέρι μου έλεγε ότι τα ντόπια ξερά 
φασόλια έχουν μεγάλη απόδοση διότι 
οι καταναλωτές τα πληρώνουν αρκετά 
καλά. Το μόνο που πρέπει να γίνει και 
εδώ, είναι η οργανωμένη παραγωγή και 
διάθεση, η πιστοποίηση της ποιοτικής 
καλλιέργειας, η προβολή και η καταξίω-
ση της παραγωγής, κάτι που δεν μπορεί 
να γίνει μεμονωμένα, αλλά σε οργανω-
μένη βάση και με τη συνδρομή υπηρεσι-
ών. Ευκαιρίες υπάρχουν και το νέο πρό-
γραμμα ΛΗΝΤΕΡ επιδοτεί. 

6. ΤΑ ΑΡΩΜΑΤΙΚΑ ΦΥΤΑ, είναι μια 
νέα μορφή, η οποία αναπτύσσεται διαρ-
κώς. Σε πολλές περιοχές της Ελλάδας 
υπάρχουν δυναμικές καλλιέργειες, με 
κορυφαίο ίσως παράδειγμα το χωριό 
Κρόκος Κοζάνης, το οποίο είναι διά-
σημο σε όλο τον κόσμο για τον κρόκο. 
Στο νομό Καρδίτσας υπάρχουν αρκετοί 
καλλιεργητές που εγκατέλειψαν το βαμ-
βάκι και καλλιεργούν ρίγανη την οποία 
εξάγουν στη Γερμανία. Επίσης τα τελευ-
ταία χρόνια πολλά καταστήματα με βιο-
λογικά προϊόντα έχουν ολόκληρες σει-
ρές από βότανα και τσάϊ, 
τα οποία χρησιμοποιεί η 
εναλλακτική ιατρική. Στην 
Καρδίτσα τελευταία έχουν 
δημιουργηθεί δύο μικρές 
βιοτεχνικές μονάδες, οι 
οποίες διαθέτουν τυπο-
ποιημένα δεκάδες βότανα, 
από απλή τσουκνίδα,  χα-
μομίλι, τίλιο, τσάϊ βουνού, 
ρίγανη, και δεκάδες άλλα 
είδη που αφθονούν στα μέρη μας. Ας 
μην μας διαφεύγει ότι τα αρωματικά 
φυτά έχουν υψηλή ζήτηση από τις βι-
ομηχανίες φαρμάκου και καλλυντικών, 
ενώ πολλοί παραγωγοί συνάπτουν συμ-
βόλαια και διαθέτουν αποκλειστικά την 
παραγωγή τους εκεί, έχοντας εξασφαλι-
σμένο εισόδημα.    
7. Η ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΔΑΣΙΚΟΥ 
ΠΛΟΥΤΟΥ όπως λ.χ. είναι το κάρβουνο, 
θα μπορούσε να είναι μία άλλη πηγή ει-
σοδημάτων, δεδομένου ότι η χώρα μας 
εισάγει χιλιάδες τόνους κάρβουνα, ακό-
μα και από την Αργεντινή, τα οποία δεν 
έχουν την αντοχή και την ποιότητα της 
ελληνικής βελανιδιάς. Ας μην ξεχνάμε 
ότι το χωριό μας είχε παράδοση αιώνων 
στην παραγωγή κάρβουνου, εξ ου και το 
παλαιό προσωνύμιο «καρνούσια», όπως 
αποκαλούσαν παλαιά τους Βουνεσιώτες. 
Επίσης θα μπορούσε να γίνει Δασικός 
Συνεταιρισμός ο οποίος θα εκμεταλ-
λεύονταν τα καυσόξυλα, πουλώντας τα 
σε κάτοικους της παραλίμνιας περιοχής, 
αλλά και της Καρδίτσας. Την τελευταία 
δεκαετία πολλά διαμερίσματα διαθέτουν 
τζάκι, για το σκοπό αυτό έκαναν την εμ-
φάνισή τους τα συσκευασμένα καυσό-
ξυλα, ακριβώς για να μην υπάρχει πρό-
βλημα αποθήκευσης. Δεν είναι κρίμα να 
εμπορεύονται άλλοι τα δικά μας ξύλα;     
8. Η ΜΕΛΙΣΣΟΚΟΜΙΑ είναι εξίσου 
σημαντικός κλάδος, ήδη το χωριό μας 
παράγει αρκετή ποσότητα μελιού, το 
οποίο διαθέτει στην τοπική αγορά και 
τους επισκέπτες της λίμνης. Ο κλάδος 
έχει δυνατότητες ανάπτυξης, ωστόσο 
μπορεί να ενισχυθεί.
9. Η ΙΧΘΥΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ είναι μία 
άλλη μορφή που δεν έχει αναπτυχθεί, 
ενώ οι ψαράδες στη λίμνη αραιώνουν 
με την πάροδο του χρόνου. Αρχές της 
δεκαετίας του 1990, έφερα ο ίδιος ει-
δικό βιολόγο με σκοπό να εκτιμήσει την 
αξιοποίηση των πηγών Αγίου Γεωργίου, 
κυρίως προς την κατεύθυνση της εμφι-
άλωσης του νερού. Για το σκοπό αυτό 
πρότεινε εργαστηριακή ανάλυση των νε-
ρών και μέτρηση της ποσότητας, αν και 
εκτίμησε ότι περισσότερο συμφέρουσα 
θα ήταν η καλλιέργεια χελιών! 
Ο επιστήμονας εξέφρασε την άποψη 

ότι τα νερά αυτά πριν διατεθούν για 
άρδευση των χωραφιών, θα μπορού-
σαν να τροφοδοτήσουν επιχείρηση χε-
λοκαλλιέργειας. Βρήκε ιδανικό το υψό-
μετρο, επαρκή την ποσότητα των νερών 
και πρότεινε τα χέλια διότι έχουν μικρές 
απαιτήσεις σε εγκαταστάσεις, άρα μι-
κρό κόστος επένδυσης, ενώ έχουν καλή 
οικονομική απόδοση, διότι η διάθεση - 
απορρόφηση χελιών γίνεται στην αγορά 
της κεντρικής Ευρώπης, όπου σημειωτέ-
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ον εξάγονται όλα σχεδόν τα χέλια της 
λιμνοθάλασσας του Μεσολογγίου. Τότε, 
πρότεινε να παραχωρηθεί στον ίδιο η 
μακροχρόνια εκμετάλλευση των νερών 
(έναντι ενοικίου φυσικά) για να στήσει 
δική του επιχείρηση. Το «γιατί» δεν προ-
χώρησε είναι άλλη ιστορία, απλά κατα-
θέτουμε την πρόταση προς ενδεχόμενη 
αξιοποίηση. 
10. ΤΕΛΟΣ, αν ανοίξει η συζήτηση για 
τις δυνατότητες ανάπτυξης, για μια σειρά 
άλλα προϊόντα, τα οποία ήδη υπάρχουν, 
όπως είναι λ.χ. η αμπελοκαλλιέργεια, 
αλλά το θέμα δεν είναι να περιγράψουμε 
πράγματα «γνωστά». Το ζήτημα είναι να 
βρούμε προϊόντα που έχουν ζήτηση και 
στο μέλλον θα είναι περισσότερο ελκυ-
στικά. Οι ειδικοί της αγροτικής ανάπτυ-
ξης, σίγουρα μπορούν να καταθέσουν 
άλλες προτάσεις, ενδεχόμενα περισσό-
τερο αξιόλογες. Όπως για παράδειγμα 
είναι η πρόταση του χωριανού μας Δη-
μήτρη Χρ. Καλαντζή, από το Βερολίνο, 
ο οποίος έχοντας μια διεθνή εμπειρία 
πρότεινε τη δημιουργία Πάρκου Βιολο-
γικής Γεωργίας, στη Ραχωβίτσα, πρό-
ταση που παρουσίασε διεξοδικά σε πα-
λαιότερο φύλλο της εφημερίδας μας και 
αξίζει να την ξαναδιαβάσουμε. Σε κάθε 
περίπτωση έμφαση  να δοθεί στις βιο-
λογικές καλλιέργειες που μπορούν στον 
τόπο μας να αναπτυχθούν, σε συνεργα-
σία με ειδικούς περί των οικολογικών 
καλλιεργειών.

ΒΙΟΤΕΧΝΙΚΗ  ΠΑΡΑΓΩΓΗ
Η βιοτεχνική παραγωγή είναι ιδιαίτερα 

σημαντική στην Οικονομία ενός τόπου, 
διότι μετατρέπει την πρώτη ύλη σε προϊ-
όν και αυτό σε εμπορεύσιμο είδος, γεγο-
νός που αποφέρει πολλαπλάσια κέρδη 
απ’ ότι στον παραγωγό. Συνεπώς για να 
αναπτυχθεί ο τόπος μας πρέπει παράλ-
ληλα να αναπτυχθεί η βιοτεχνία και το 
εμπόριο από τους ίδιους τους παραγω-
γούς των πρώτων υλών. Αναφέρουμε εν-
δεικτικά ορισμένες μορφές βιοτεχνικής 
παραγωγής, οι οποίες κάποιες είναι ανα-
πτυγμένες με ημι-επαγγελματική μορφή, 
άλλες όχι. Το βέβαιο ότι πάσχουν στην 
προβολή και προώθηση, ενώ η διάθεσή 
τους γίνεται αποσπασματικά και χωρίς 
ταυτότητα. Οι βιοτεχνίες που μπορούν 
να αναπτυχθούν στο Μορφοβούνι εί-
ναι σχετικές με την παραγωγή ΠΑΡΑ-
ΔΟΣΙΑΚΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ ΚΑΙ ΠΟΤΩΝ.
1. Από δεκαπενταετίας οι γυναίκες του 
χωριού προχώρησαν στην δημιουργία 
Συνεταιρισμού, αν και πολύ γρήγορα 
αυτονομήθηκαν και ορισμένες ανέπτυξαν 
ατομικές πρωτοβουλίες με πολύ καλά 
αποτελέσματα. Ο κλάδος αυτός επιδέχε-
ται βελτίωσης, δεδομένου ότι παραγωγή 
γλυκών κουταλιού, οι τραχανάδες, χυλο-
πίτες, μπλουγούρι, μαρμελάδες, ξηρά 
κηπευτικά, και άλλα θα έχουν ζήτηση. 
Επίσης το ντόπιο τσίπουρο, τα ηδύπο-
τα, το κρασί, είναι τομείς που μπορούν 
να αναπτυχθούν ως ένα βαθμό, βεβαί-
ως λειτουργώντας συμπληρωματικά. Σε 
κάθε περίπτωση για να διατηρηθούν οι 
επαγγελματίες στην τοπική οικονομική 
πραγματικότητα, θα πρέπει να περάσουν 
σε οργανωμένα εργαστήρια, με καλές 
συνθήκες παραγωγής, ελέγχου και τυ-
ποποίησης, στοιχεία που εξασφαλίζουν 
σταθερή ποιότητα, αναγνωρισιμότητα 
και καταξίωση των προϊόντων. Στο πρό-
γραμμα ΛΗΝΤΕΡ υπήρχαν χρήματα για 
τη δημιουργία και ανακαίνιση εργαστη-
ρίων, ενώ είναι βέβαιο και στο νέο πρό-
γραμμα θα υπάρχει πρόβλεψη.  
2. Η συλλογή, επεξεργασία και εμπορία 
αρωματικών φυτών είναι επίσης ένας 
κλάδος που μπορεί να αναπτυχθεί. Εν-
δεικτικά θα αναφέρω τη ρίγανη, η οποία 
έχει υψηλή ζήτηση από χώρες της κε-
ντρικής Ευρώπης. Αρκετοί κάτοικοι χω-
ριών του κάμπου, που τα χωράφια τους 
μπορούν να παράγουν ρίγανη, προχώ-
ρησαν σε οργανωμένες καλλιέργειες, με 
πολύ καλά αποτελέσματα. Ο τόπος μας 
έχει πλούτο αρωματικών φυτών και βο-
τάνων, με κατάλληλη υποβοήθηση μπο-

ρεί να μεταβληθεί σε παράδεισο.  
3. Η παραγωγή και διάθεση κρέατος 
είναι ένας τομέας που επίσης μπορεί να 
αναπτυχθεί. Οι καταναλωτές ψάχνουν 
για ντόπια κρέατα, για ποιοτικά προϊό-
ντα. Ο τομέας αυτός, αν και σχετίζεται με 
την πορεία των προτάσεων για τη Ράζια 
και το εκτροφείο θηραμάτων, εν τούτοις 
μπορεί να υλοποιηθεί και το παράδειγμα 
του κρεοπωλείου που άνοιξε στο Χωριό 
ο Αποστόλης, δείχνει το δρόμο. 
4. Ομοίως τα τυροκομικά προϊόντα, 
υπό προϋποθέσεις, θα μπορούσαν να 
αποτελέσουν τομέα ανάπτυξης. Αν οι 
κτηνοτρόφοι της περιοχής Νευροπόλε-
ως συνεννοηθούν, μπορούν να δημι-
ουργήσουν από κοινού ένα μικρό τυρο-
κομείο και να παράγουν φέτα και άλλα 
τυροκομικά προϊόντα. Παρόμοιες μικρές 
μονάδες λειτουργούν σε άλλες περιο-
χές της χώρας με καλά  αποτελέσματα. 
Πρότυπο ορεινού κτηνοτροφικού χωρι-
ού αποτελεί η Ανάβρα Μαγνησίας και 
θα άξιζε πραγματικά η οργάνωση μιας 
εκδρομής εκεί, από το Δήμο, για να δού-
με από κοντά πως συντελέστηκε εκεί ένα 
πραγματικό οικονομικό «θαύμα»...
5. Τα καλλιτεχνικά και άλλα εργαστή-
ρια παραγωγής ειδικών αναμνηστικών 
αλλά και έργων λαϊκής τέχνης, εικονο-
γραφίας, κ.ά., είναι τομέας που θα μπο-
ρούσε να αναπτυχθεί, προσφέροντας 
συμπληρωματική επαγγελματική διέξο-
δο ειδικά στις γυναίκες. Ωστόσο για το 
θέμα αυτό πρέπει να γίνουν ειδικά προ-
γράμματα κατάρτισης και εκπαίδευσης.
6. Τέλος, ανάλογα με τα παραγόμενα 
προϊόντα να αναπτυχθούν δράσεις τυ-
ποποίησης. Ωστόσο ο τρόπος διάθεσης 
πρέπει να γίνεται πιο οργανωμένα, ενώ 
εκ μέρους των Δήμων και του Επιμελητη-
ρίου να δοθεί έμφαση στην προβολή και 
προώθηση. Κάποια προϊόντα μπορούν 
και πρέπει να επιβληθούν στο κατανα-
λωτικό κοινό ως «μοναδικά», όπως έγινε 

με το «ρετζέλι» λ.χ., ή το «παντρεμένο» 
γλυκό, που δημιούργησε και έξυπνα 
προωθεί παραγωγός του χωριού μας. 
7. Πρέπει να υπάρξει ολοκληρωμένο 
σχέδιο ανάδειξης και προβολής των το-
πικών προϊόντων, ξεκινώντας από αυτά 
που σήμερα παράγονται από γυναίκες 
του Συνεταιρισμού. Με βάση αυτά, μπο-
ρεί άμεσα να ξεκινήσει Έκθεση Παρα-
δοσιακών Προϊόντων, το διάστημα 10 
- 15 Αυγούστου, και να επιδιωχθεί να 
συνδεθεί με τις πολιτιστικές εκδηλώσεις 
της παραλίμνιας περιοχής. Για το σκοπό 
αυτό μπορεί να δημιουργηθεί μόνιμος 
εκθεσιακός χώρος, ο οποίος σταδιακά 
να μετεξελιχθεί σε εβδομαδιαία αγορά 
παραδοσιακών προϊόντων, κάθε Κυρι-
ακή που η κίνηση των επισκεπτών είναι 
μεγάλη στην περιοχή.
8. Τέλος, με σύμπραξη ιδιωτών και 
Δήμου μπορούν να αναζητηθούν συ-
νεργασίες σε άλλους τομείς, όπως είναι 
λ.χ. η παραγωγή εναλλακτικής ενέργειας, 
των υπηρεσιών, άλλων δράσεων, που θα 
αναδειχθούν μέσα από ανοιχτό διάλο-
γο. 
ΑΠΟ ΤΗ ΘΕΩΡΙΑ ΣΤΗΝ ΠΡΑΞΗ
Όλα όσα περιέγραψα στις τρεις συνέ-
χειες των δημοσιευμάτων, μπορούν να 
πραγματοποιηθούν, εφόσον υπάρξουν 
οι προϋποθέσεις, τις οποίες ως ένα βαθ-
μό περιέγραψα στο πρώτο δημοσίευμα. 
Τι χρειάζεται λοιπόν για να γίνουν πράξη 
οι ιδέες; 
1ον: Bούληση από το Δήμο, τους Συλ-
λόγους και τους Μορφοβουνιώτες να 
αναλάβουν πρωτοβουλίες, ειδικά για 
όσα χρειάζονται συλλογική προσπάθεια. 
Αν πραγματικά θέλουμε κάτι, αν θέσου-

με ξεκάθαρους στόχους και τους υπη-
ρετήσουμε, όλα τα άλλα βρίσκονται. Για 
να γίνει όμως αυτό πρέπει να αλλάξουμε 
ιδέες, να καλλιεργήσουμε άλλες αντιλή-
ψεις, επιτέλους ας τολμήσουμε.
2ον: Να εξασφαλιστούν οι κατάλληλοι 
άνθρωποι που θα ηγηθούν των πρω-
τοβουλιών Ανάπτυξης. Το ανθρώπινο 
δυναμικό μιας κοινότητας, είναι το πο-
λυτιμότερο κεφάλαιο, χωρίς αυτό τίποτα 
δεν μπορεί να προχωρήσει. Η αλήθεια 
είναι ότι τις δύο τελευταίες δεκαετίες το 
χωριό αποψιλώθηκε από παραγωγικές 
ηλικίες και μοιάζει να μην έχει τους αν-
θρώπους εκείνους που θα σηκώσουν το 
βάρος. Κατά τη γνώμη μου τα πράγματα 
δεν είναι ακόμα τόσο τραγικά, διότι:
Α. Υπάρχουν (ακόμα) νέοι στο Χωριό 
που θα μπορούσαν να αναλάβουν πρω-
τοβουλίες. Επίσης υπάρχουν άνεργοι 
Βουνεσιώτες της Καρδίτσας που ψά-
χνουν να κάνουν δική τους επιχείρηση. 
Β. Υπάρχουν δεκάδες Βουνεσιώτες, 
ικανοί άνθρωποι, που επαγγελματικά 
δραστηριοποιήθηκαν στα αστικά κέντρα 
και τώρα βγαίνουν στη σύνταξη. Ανάμε-
σά τους είναι επιστήμονες, στελέχη του 
Δημόσιου και Ιδιωτικού Τομέα, άνθρω-
ποι που αγαπούν το χωριό. Αυτοί θα 
μπορούσαν να μεταφέρουν τις ειδικές 
γνώσεις και την εμπειρία τους, ενώ κά-
ποιοι με κατάλληλη υποκίνηση, θα μπο-
ρούσαν να επιστρέψουν μόνιμα ή για λί-
γους μήνες το χρόνο και να ασχοληθούν 
με την τοπική οικονομία. Υπάρχουν ήδη 
παραδείγματα συνταξιούχων, που έχουν 
αναπτύξει αξιόλογη επιχειρηματική δρα-
στηριότητα. 
Γ. Υπάρχουν τρεις Σύλλογοι Μορφο-
βουνιωτών, Ομάδα Ποδοσφαίρου, Συ-
νεταιρισμός Γυναικών, τοπική Εκκλησία.  
Όλοι αυτοί θα μπορούσαν να μετεξελι-
χθούν σε κυψέλη συνεταιριστικών και 
άλλων πρωτοβουλιών. Προπαντός, για 
ένα χρόνο ακόμα, θα υπάρχει ο Δήμος 
Πλαστήρα, ο οποίος διαθέτει έμπειρο 
στελεχιακό δυναμικό και μηχανήματα. 
Δ. Τέλος, με κατάλληλες ενέργειες, να 
προσελκύσουμε επενδυτές από άλλες 
περιοχές, όπως έγινε λ.χ. στα επάνω χω-
ριά όπου πολλές επιχειρήσεις ανήκουν 
σε ανθρώπους που εγκαταστάθηκαν μό-
νιμα ερχόμενοι από Αθήνα, Θεσσαλονί-
κη, Τρίκαλα, Λάρισα, χωρίς να έχουν κα-
μία σχέση με την περιοχή. Ακόμα και οι 
καλύτερες ομάδες κάνουν μεταγραφές, 
ακόμα και όταν είναι πρωταθλητές…
Σε κάθε περίπτωση πρέπει να καταβλη-
θεί προσπάθεια για συνένωση δυνάμε-
ων, μέσα από τη δημιουργία πρότυπων 
δασικών και άλλων συνεταιρισμών και 
ομάδων παραγωγών. 
3ον: Να σχεδιάσουμε από κοινού ένα 
πρόγραμμα δράσεων, έτσι ώστε ο κάθε 
ένας, Δήμος Σύλλογος, φορείς, συνεται-
ριστικές ομάδες παραγωγών,  ο καθένας 
στον τομέα του να αναλάβει την υλοποί-
ηση διαφορετικών δράσεων. Χωρίς τοπι-
κό σχέδιο ανάπτυξης, χωρίς δημιουργία 
«επενδυτικού κλίματος», τίποτα δεν μπο-
ρεί να προχωρήσει. Για το σκοπό αυτό 
πρότεινα την οργάνωση Αναπτυξιακού 
Συνεδρίου ανά διετία.
4ον: Ο Δήμος Πλαστήρα πρέπει να επι-
σπεύσει την έγκριση του χωροταξικού 
Σχεδίου (ΣΧΟΑΠ), έτσι ώστε να δοθεί 
η δυνατότητα σε νέους κτηνοτρόφους 
και άλλους να επενδύσουν σε περιοχές 
που σήμερα δεν επιτρέπεται η δόμηση. 
Αυτό αποτελεί αδήριτη ανάγκη και ύψι-
στη προτεραιότητα, διότι πιθανή καθυ-
στέρηση στην έγκριση του ΣΧΟΑΠ και 
ολιγωρία, θα έχει ολέθριες επιπτώσεις, 
διότι: 
α) Θα χαθούν πιστώσεις του νέου ΛΗ-
ΝΤΕΡ, το οποίο θα είναι και το τελευ-
ταίο! 
β) Θα χαθεί πολύτιμος χρόνος με κατα-
λυτικές επιπτώσεις για ορισμένες ηλικίες 
που, ακόμα, μπορούν να δραστηριοποι-
ηθούν…
γ) Επίκεινται οι συνενώσεις των Δήμων 

και θα αλλάξει το τοπίο αφού οι αποφά-
σεις θα παίρνονται ενδεχόμενα αλλού.
5ον : Να αξιοποιηθούν στο έπακρο οι 
οικονομικές και άλλες ευκαιρίες που θα 
παρουσιαστούν μέσα από τα ευρωπαϊκά 
προγράμματα του ΕΣΠΑ 2007 – 13, τις 
εξαγγελίες της κυβέρνησης για «Πράσι-
νη Ανάπτυξη», προπαντός τις δυνατότη-
τες που προσφέρει ο τόπος μας. Για να 
γίνει αυτό χρειάζεται διαρκής ενημέρω-
ση και εγρήγορση.

ΥΠΟΔΟΜΕΣ - ΣΤΗΡΙΞΗ
Για να γίνουν όμως όλα αυτά χρειάζο-
νται δύο υποδομές που μόνο ο Δήμος 
μπορεί να εξασφαλίσει και είναι απο-
λύτως απαραίτητες:
1. Αρδεύσιμο νερό, με προτεραιότητα 
τον κτηνοτροφικό οικισμό της Ράζιας. 
Δεν μπορεί να αξιοποιηθεί καμία περιο-
χή, αν δεν εξασφαλιστεί νερό, το οποίο 
ενώ υπάρχει, δυστυχώς εξακολουθεί 
να χύνεται στα ρέματα ανεκμετάλλευτο. 
Πρέπει να γίνει άμεση αξιοποίηση των 
πηγών Αγίου Γεωργίου και συμπλήρω-
ση αυτών από την «υπερχείλιση» της 
δεξαμενής ύδρευσης του Μορφοβουνί-
ου. Για το λόγο αυτό πρέπει να γίνουν 
δύο δεξαμενές συλλογής νερού, η πρώ-
τη στις πηγές Αγίου Γεωργίου όπου θα 
συλλέγεται το νερό και θα μεταφέρεται 
με ειδικό λαστιχένιο αγωγό, επιφανειακό 
για να περιοριστεί το κόστος. Η δεύτερη 
δεξαμενή να γίνει στη θέση «Διάσελο» 
για να δίνει στη «Ράζια», στο «καστρί» 
και όπου αλλού χρειαστεί νερό. Ομοί-
ως να κατασκευαστούν δεξαμενές όπου 
υπάρχουν νερά ή να μεταφερθούν όπου 
χρειάζεται. 
2. Πρέπει να εξασφαλιστεί η συντήρη-
ση των αγροτικών δρόμων. Να συμπλη-
ρωθεί η ασφαλτόστρωση στον οικισμό 
της Ράζιας, τόσο προς το κτήμα Γόρδιου, 
όσο και στον κεντρικό οικισμό, ώστε να 
εξυπηρετούνται όλοι. Το ίδιο πρέπει να 
γίνει και με τις άλλες αγροτικές και δα-
σικές περιοχές.
3. Να διαθέσει ο Δήμος στελεχιακό 
δυναμικό και μηχανήματα, όπου απαι-
τηθεί.

ΑΝΤΙ ΕΠΙΛΟΓΟΥ
Ανακεφαλαιώνοντας τα τρία δη-

μοσιεύματα, θα πω ότι επιχείρησα να 
αναδείξω το ζήτημα της Ανάπτυξης της 
γενέθλιας γης. Κατέθεσα στην κρίση 
των αναγνωστών συνολικά τριάντα (30) 
προτάσεις: 
Οι δώδεκα (12) για έργα που άπτονται 

της τουριστικής ανάπτυξης και της ποι-
ότητας ζωής των κατοίκων και των επι-
σκεπτών.
Οι δέκα (10) προτάσεις για την Αγρο-

τική Οικονομία και οι οκτώ (8) για την 
Βιοτεχνική Παραγωγή. 
Το βέβαιο είναι, ότι οι προτάσεις και 

οι ιδέες μπορούν να διευρυνθούν, ειδικά 
στον τομέα της παροχής υπηρεσιών που 
δεν έγινε ειδική αναφορά. 
Ωστόσο το ζήτημα δεν είναι «αριθ-

μητικό», ούτε απλώς να καταθέτουμε 
«ιδέες». Το ζήτημα είναι πως θα περά-
σουμε από τις διαπιστώσεις στην πράξη. 
Πως θα βελτιώσουμε τη συνεργασία μας, 
πως θα ξεπεράσουμε τις αγκυλώσεις του 
παρελθόντος. Πως θα ασκήσουμε πολι-
τικές Ανάπτυξης, πως θα αξιοποιήσουμε 
τις χρηματοδοτικές και άλλες ευκαιρίες. 
Βεβαίως τίποτα δεν είναι εύκολο, ούτε 
όμως και ακατόρθωτο. (Αυτό όμως είναι 
κάτι που ως ένα βαθμό θα το επιβεβαι-
ώσουν πρωτοβουλίες που ήδη ξεκίνη-
σαν, λεπτομέρειες στο επόμενο φύλλο 
της Μ.Φ.)
Ολοκληρώνοντας, θα επαναλάβω 

μία πάγια πολιτική μου θέση, την οποία 
πιστεύω και χρόνια τώρα υπηρετώ. Εί-
ναι μία θέση που αντιμάχεται την ηττο-
πάθεια, ότι δήθεν τα ορεινά χωριά είναι 
προβληματικά και δεν μπορούν πια να 
αναπτυχθούν: «Δεν υπάρχουν άγονες 
και προβληματικές περιοχές. Υπάρ-
χουν άγονες αντιλήψεις και προβλη-
ματικές πολιτικές επιλογές».

Τέλος αφιερώματος
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Πλησίαζε ο καιρός να τελει-
ώσω το γυμνάσιο. Το σύνθημα 
που κυριαρχούσε την εποχή εκείνη 
ήταν «τέλειωσε το και μετά βλέ-
πουμε», η οικονομική μας κατά-
σταση στο ναδίρ, το δε πολιτικό 
σκηνικό χούντα. Φτώχεια φυσικά, 
δεν έλειπαν όμως κι οι νεομοδίτι-
κες νότες από την καθημερινότητα, 
όπως τα ελαφρώς μακριά μαλλιά, 
τα ανυπόφορα σφιχτά, λουλου-
δάτα  πουκάμισα, τα παντελόνια 
καμπάνα κι οι κοντές πάνω από το 
γόνατο φούστες,  οι οποίες φρό-
ντιζαν για κωμικοτραγικές μερικές 
φορές αντιπαραθέσεις με τους 
μεγάλους. Με όλα τούτα που δι-
αδραματίζονταν γύρω μας και 
την πολιτική κατάσταση, η οποία 

αποτέλεσε και τον κύριο λόγο που 
‘πρεπε να τα βγάλω πέρα εγώ και 
τ’ αδέρφια μου χωρίς πατέρα κι η 
μάνα μου χωρίς άνδρα, περνού-
σε η ζωή μας. Το σύνθημα που 
προανέφερα παρότρυνε εμάς τα 
χωριατόπαιδα, «με πρώτης τάξε-
ως προϋποθέσεις!» να κατακυρι-
εύσουμε κυριολεκτικά το μέλλον!!

Δεν ξέρω αν πίστευα την επο-
χή εκείνη, συμπληρώνοντας τα 
δεκαοχτώ μου χρόνια, στα φα-
ντάσματα ή τα στοιχειά και στις 
μετ’ αυτών συνημμένες ιστορίες 
ή έκανα αγώνα να τα αποποιηθώ 
όλα τούτα. Πάντως σήμερα είναι 
σίγουρο ότι, με μια τέτοιου είδους 
ιστορία που θα σας διηγηθώ, δεν 
ασχολούνται πλέον οι μοντέρνες 
γιαγιάδες και κατ’ επέκταση τα 
εγγόνια τους, διότι δεν τους μένει 
χρόνος απ’ την τηλεθέαση, παρά 
η παραψυχολογία, μια επιστήμη 
που πασχίζει να εξηγήσει τα ανε-
ξήγητα που συμβαίνουν γύρω της 
και γύρω μας και ταυτόχρονα να 
νομιμοποιηθεί επιστημονικά και 
να επιζήσει κι η ίδια. 

Άλλαξαν οι καιροί, αυτό γινό-
ταν πάντα και κάτι τέτοιο δεν θα 
ήταν καθόλου φυσιολογικό εάν 
δεν συντελούνταν και στις μέρες 
μας. Η διαφορά όμως έγκειται κυ-
ρίως στον τάχιστο ρυθμό και την 
χρονική διάρκεια συντέλεσης των 
αλλαγών των τελευταίων ετών.

Αρχές Ιούλη ήταν, Αλωνάρη 
θα έλεγε η γιαγιά μου η Ευδοκία, 
καθώς έπρεπε να βοηθήσω την 
οικογένειά μου, δηλαδή την μάνα 
μου και τον γέρο Παππού, αφού η 
στρατιωτική δικτατορία και τα τσι-
ράκια της φρόντισαν να μείνουμε 
εμείς ορφανά κι η τριαντατετρά-
χρονη μάνα μου χήρα. Πέραν των 
άλλων υποχρεώσεων, ήταν, μετά 
ή κατά την διάρκεια των θερινών 
εξετάσεων, το κουβάλημα και τ’ 
αλώνισμα των σιτηρών, η κυρίως 
ασχολία αυτή την εποχή. Πολύ και 
σκληρή εργασία διεκπεραίωναν 
οι άνθρωποι της επαρχίας με αντί-
κρισμα την γυμνή για ένα χρόνο 
επιβίωση και μόνο.

Το καταμεσήμερο είχε καταλα-

γιάσει αφού ο ήλιος είχε περάσει 
το μισό απ’ το άλλο μισό τ’ ου-
ρανού κατευθυνόμενος προς τη 
Δύση. Το κουβάλημά τους διαρ-
κούσε εδώ και μέρες. Τρία δρο-
μολόγια την ημέρα. Δύο μέχρι το 
μεσημέρι κι ένα το απόγευμα. Δύο 
ώρες ποδαρόδρομο, απόσταση 
τριάντα χιλιομέτρων περίπου πάνε 
κι έλα, με δύο ή περισσότερα άλο-
γα. Μου είχανε μείνει ακόμα τέσ-
σερα φορτώματα υπόλοιπο στην 
τοποθεσία «παλιοκόπρια». Για το 
λόγο αυτό δανείστηκα για το τε-
λευταίο δρομολόγιο και δύο μου-
λάρια, ένα του γαμπρού απ’ αδερ-
φή της μάνας μου και τ’ άλλο του 
πρώτου της ξαδέρφου. 

Εγκατέλειψα το λαμαρινένιο 
με τον βαμβακερό σελτέ ντιβάνι, 
όπου τον είχα κλέψει καμιά ώρα 
για μεσημέρι κι ήμουνα έτοιμος 
να πάρω, για τελευταία φορά για 
τούτο το χρόνο, χωρίς ιδιαίτερο 
φυσικά κέφι και με σύνθημα «μια 
ψυχή που είναι να βγει ας βγει», 
τον κατήφορο. Ο καιρός φαίνεται 
να είχε βάλει στόχο να μου τρα-
βήξει μια μολυβιά στους υπολο-
γισμούς μου, αφού εμφανίστηκαν 
σύννεφα, τουλούμπες τα λέγανε 
στο χωριό, που δεν προμηνούσαν 
τίποτα το καλό.

«Θα πας σιακάτ παιδάκι μ, άσ 
του να πάει στ’ ανέμ, ταχιά, δεν 
τον βλιέπου καθόλου καλά τουν 
παλιόκηρου» με ρώτησε με έντονη 
ανησυχία η μάνα μου αφήνοντας 
το ράψιμο απ’ τα χέρια της πάνω 
στα γόνατα της. Εγώ όμως ήμουν 
αποφασισμένος να τελειώσω τη 
μεταφορά την μέρα εκείνη. Την 
καθησύχασα, φόρεσα τα καφετί 
πλαστικά μου πέδιλα, ήταν τότε η 
καλοκαιρινή μας πόδεση, έβαλα 
τα ζώα στη σειρά, πήρα το ψαθά-
κι μου απ’ την συρματένια κρεμά-
στρα στο κατώι, που είχε δροσιά, 
κι επικεφαλής της πομπής, με γορ-
γά βήματα εγκατέλειψα το χωριό. 

Δροσιστήκαμε και οι πέντε, 
ζωντανά κι εγώ, στης Πλιάκαινας 
την βρύση και περάσαμε απέναντι 
στην γκρίζα πλαγιά ακλουθώντας 
το γεμάτο, καυτή από τον ήλιο 
γκρίζα σκόνη, μονοπάτι. Ακόμα 
ο καιρός ήταν καλός κι ο ήλιος 
έκαιγε ακόμα, αλλά κάθε τόσο 
έριχνα και καμιά ερευνητική ματιά 
στις τουλούμπες που γίνονταν όλο 
και πιο πυκνές, πολλές και όλο 
μαύριζαν. Σταυρώθηκα με αρκε-
τούς χωριανούς που επέστρεφαν. 
Όλοι τους, μετά την καλησπέρα, 
είχαν την ανάγκη ή μάλλον ήθε-
λαν να μου μεταφέρουν την εμπει-
ρία τους σαν μεγαλύτεροι, πως σε 
λίγο θα έριχνε καρεκλοπόδαρα 
και καλά θα έκανα να γυρίσω 
πίσω. «Κι αύριο μέρα θα ξημε-

ρώσει», μου είπε χαρακτηριστικά 
μια μακρινή ξαδέρφη του πατέρα 
μου. Όμως σ’ αυτή την ηλικία, 
ποιος έκανε αυτό ακριβώς που 
του λέγανε οι μεγαλύτεροι, για 
να το κάνω κι εγώ; Αποφάσισα 
λοιπόν, εάν ήταν κι ήταν απ’ ότι 
φαίνονταν, για μένα τουλάχιστον, 
ανάγκη, να αναμετρηθώ με 
το χρόνο και τα στοιχεία της 
φύσης. Μια εμπειρία θα 
ήταν κι αυτό. Εκτός αυτού 
θα είχα και κάτι να διηγηθώ, 
σε περίπτωση νεροποντής, 
κάτι το ιδιαίτερο, πέρα από 
τα μέχρι τούδε συνηθισμένα 
και πέραν από τις πληγές 
που μου έκαναν τα πέδιλα 
πάνω από την φτέρνα και 
μπροστά στα δάχτυλα. Το 
ότι θα ζούσα αυτό που μου 
συνέβη και θα σας διηγηθώ, 
ούτε καν μου περνούσε από 
το μυαλό.

Είχα απομακρυνθεί 
κανένα εικοσάλεπτο από 
το χωριό κι έβλεπα μόνο 
τις κορυφές με τους δυο 
άγιους, Θανάση και Ηλία, 
πίσω μου, καθώς μπροστά 
μου απλώνονταν το μικρό 
δασάκι του Κουρβήνου με τις αι-
ωνόβιες καστανιές που θα έπρεπε 
να διανύσω. Τα ζώα με ακολου-
θούσαν με όση όρεξη επέτρεπε 
τ’ απόγιομα κι αν θυμάμαι καλά 
σιγοτραγουδούσα την νέα μεγά-
λη επιτυχία της τότε εποχής  «στα 
ψηλά τα παραθύρια». Ακούστηκε 
ο πρώτος υπόκωφος και μακρι-
νός θόρυβος, ερχόμενος απ’ τα 
βάθη τ’ ουρανού. Παλιά πιστεύ-
αμε ότι οι αστραπές ακολουθού-
σαν τις βροντές. Ακολούθησαν 
κι αυτές, αλλά τέλος πάντων, δεν 
θα εξετάσουμε εδώ τα φυσικά 
φαινόμενα. Είχα διανύσει το ένα 
τρίτο του πήγαινε, όταν γύρω μου 
άρχισε να σκοτεινιάζει και ο ήλιος 
χάθηκε πίσω απ’ τα βαριά μολυβί 
σύννεφα που χαμήλωναν απειλητι-
κά, κρεμάμενα κυριολεκτικά πάνω 
στις μισοδασομένες κορυφές των 
γύρω λόφων. Οι φυλλωσιές των 
δένδρων συνέβαλαν κι αυτές 
στο σκοτείνιασμα κι έλπιζα ότι 
βγαίνοντας από το δάσος με τις 
καστανιές, τα βάτα, τις φτέρες 
και τους γαύρους θα ήταν όχι και 
τόσο άσχημα τα πράγματα. Τι θα 
ήταν η ζωή μας χωρίς την ελπίδα; 
Τ’ αστραποβρόντι όμως είχε συ-
νέχεια, έγινε ποιό δυνατό καθώς 
πλησίαζε με όλο και πιο άσχημες 
διαθέσεις. Στο δρόμο ψυχή δεν 
φαίνεται να υπάρχει. «Ποιός τό-
χασε παιδάκι μ», θα έλεγε η για-
γιά μου « με τέτοιο καιρό να βγει 
έξω»;

Kι αυτά τα άγρια ζώα και τα 
πουλιά δεν ακούγονταν πια, αφού 

είχαν έγκαιρα φροντίσει να προ-
φυλαχθούν από την επερχόμενη 
μπόρα. Μόνος, λοιπόν, προ-
σπαθούσα χωρίς να έχω κι ίδιος 
πολλές ελπίδες, να πίσω τους 
τετράποδους συντρόφους μου 
και μένα τον ίδιο, ότι όλα θα πή-
γαιναν καλά. Ήταν παρόλα αυτά 

ακόμα ζέστη. Το μονοπάτι ήταν γε-
μάτο σιδηρούχα, κόκκινη σκόνη, 
διακοπτόμενη από λείες επίπεδες 
ή κοφτερές πλάκες από ασβεστό-
λιθο. Πουρνάρια δεξιά κι αριστε-
ρά μας, αφού εγκαταλείψαμε το 
δάσος, φιλίκια και κοκορεφτές 
σκέπαζαν την πλαγιά, η οποία κα-
τέληγε στα δεξιά μας σ’ ένα πελώ-
ριο γκρεμό, στα πόδια του οποίου 
εκτείνονταν οι πενιχρές αμπελο-
καλλιέργειες και τα λίγα κηπευτικά 
του χωριού. Μπροστά μας κόβει 
ο δρόμος προς τα δεξιά κι ακόμα 
δεξιότερα διασταυρώνεται με μια 
γιδόστρατα που χάνεται μετά από 
λίγα βήματα μέσα στα βάτα, και 
τα αγκαθωτά κλαδιά, τα «ζίγρα», 
λέγανε οι μεγαλύτεροι. Ένα αερά-
κι άρχισε να φυσά κι έφερνε μαζί 
του όχι τόσο τη δροσιά, παρά κάτι 
παραπάνω. Έφερνε την απειλή και 
το μήνυμα, πως αυτός π’ αντιστε-
κόταν στα στοιχεία της φύσης, θα 
πλήρωνε σύντομα το τόλμημά του, 
όπως και το πλήρωσε.

Έφθασαν κι πρώτες χοντρές 
στάλες και σήκωσαν, με την τα-
χύτητα που εύρισκαν το έδαφος, 
στην αρχή κουρνιαχτό. Αναταρά-
ζονταν τα φύλλα γύρω μου κι όλα 
έδειχναν εχθρικά. Η μόνη παρη-
γοριά που μου είχε μείνει πλέον, 
ήταν η μυρουδιά απ’ το βρεγμένο 
χώμα, η οποία στην πραγματικό-
τητα προερχόταν κατά ένα μέρος 
από το σχηματιζόμενο όζο στην 
ατμόσφαιρα, δεν ξεκολλάω από 
τις θετικές επιστήμες που να πάρει 
ο δαίμονας, που μου άρεσε πολύ, 

ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ ΕΛΕΝΗ 
ΠΑΝΣΙΟΝ
ΜΟΡΦΟΒΟΥΝΙ 

ΤΗΛ: 2441095582

Νεκρός  αγνώστων  στοιχείων
διήγημα του Καλαντζή Δημήτρη, Επικ. Καθηγητή του BHT- Berlin, (dimitrios.kalantzis@alumni.tu-berlin.de)

Τούτος ο τόπος, όπως λένε κι οι μεγαλύτεροι, έζησε πολυάριθμους διωγμούς, συμφορές, καταστροφές και πολέμους. Δεν είναι 
τυχαίο λοιπόν που κάθε βράχος, βρυσούλα, λαγκάδι ή ρεματιά έχει και το δικό του στοιχειό. Οι σκοτωμοί δεν του έλειψαν μέχρι και 
των ημερών μας. Τόπος ατίθασος, ένα αντέρεισμα που κράταγε όλους τους κατά καιρούς κατατρεγμένους κι αυτούς που διψούσαν 
για λευτεριά, τόπος π’ απωθούσε τους κατακτητές. 
Από ένα τέτοιο τόπο όταν έρχεσαι, έχεις πολλά να μάθεις κι άλλα τόσα να διηγηθείς. Ένα τόπο, που αποτελεί έναν απ’ τους λί-

θους της ιστορίας του έθνους μας θα ‘λεγε ένας δεινός ομιλητής, χωρίς καν να σκέφτεται με την παρεξηγημένη έννοια εθνικόφρων 
κι ούτε να προέρχεται από εκείνο τον πολιτικό χώρο. 

Ftinesasfalies.gr 
Οι πιο οικονομικές ασφάλειες

Νικόλαος Αλεξανδρής 
κιν: 6939010850 fax: 

2112203389 
email: nikos@ftinesasfalies.gr

Ο Νικόλαος Αλεξανδρής, χρηματοοι-
κονομικός σύμβουλος, δεσμεύεται να 
βοηθήσει όλους τους Μορφοβουνιώ-
τες στο να πληρώνουν τις όσο πιο μι-
κρές δόσεις στα τραπεζικά τους δάνεια, 
στο να έχουν τα μεγαλύτερα πιθανά επι-
τόκια στις καταθέσεις τους και βεβαίως 
να τους βοηθήσει να ρίξουν τα ασφάλι-
στρά τους με ένα σοβαρό ποσό. 
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τα ποδοβολητά κι η συντροφιά των 
ζώων που μ’ ακολουθούσαν, γιατί 
δεν είχαν άλλη διέξοδο. Τώρα το κα-
λοκαίρι, σκέφτηκα για μια στιγμή, οι 
βροχές είναι τοπικές και το μπουρίνι 
ίσως μας κάνει την χάρη να περάσει 
ξώφαλτσα και την γλιτώσουμε με λί-
γες στάλες και τις απειλές και μόνο. 
Το γενικότερο όμως σκηνικό, για να 
είμαι ειλικρινής, δεν έδειχνε και τόσο 
να στηρίζει τις ελπίδες μου. Για μια 
στιγμή κοντοσταμάτησα κι έριξα μια 
ματιά γύρω και πίσω μου μιας κι ο 
κάμπος μπροστά μου, σπαρμένος 
με τα γκαραγκουνοχώρια και την 
πόλη της Καρδίτσας στο μεγάλο 
μέρος του, ήταν ηλιοφώτιστος, σαν 
την ανοιχτή σκηνή ενός πελώριου 
θεάτρου. Μακριά και μπροστά μου, 
λοιπόν, έβλεπα πράγματι να υπάρχει 
η ελπίδα.

Ξαφνικά, καθώς κυριολεκτικά κα-
τρακυλούσα τον κατήφορο, προς το 
μέρος της γιδόστρατας το μάτι μου 
πήρε ασυναίσθητα μια κίνηση. Κάτι 
ζωντανό μου φάνηκε στο προοίμιο 
του χαλασμού να ξετρυπώνει από 
τους θάμνους και να έρχεται προς 
το μέρος μου. Ακούγονταν αχνά 
μέσα στο βουητό της ερχόμενης 
νεροποντής κι ένα γρύλισμα, που 
έμοιαζε περισσότερο με παράπονο 
και κλάμα, παρά με το γαύγισμα 
σκύλου. Σταμάτησα, άφησα τα ζώα 
από το χέρι μου κι εκείνα λες και σαν 
μετά από διαταγή, έμειναν στον τόπο. 
Προσπάθησα να δω καλύτερα, κά-
νοντας μερικά βήματα προς τα εκεί, 
ακολουθώντας το στενό μονοπάτι. 

Πράγματι, μερικά μέτρα από 
μένα είδα καθαρά πλέον ένα μικρό 
σκύλο που πότε με κοίταζε παρα-
καλετά γρυλίζοντας και πότε έτρεχε 
προς το γκρεμό, ξαναγύριζε, κούνα-
γε έντονα την ουρά του, κλαψούριζε 
και απ’ την αρχή το ίδιο. Έμοιαζε να 
με παρακαλάει να τον ακολουθήσω 
στο στενό μονοπάτι που οδηγούσε 
κατευθείαν στο κατήφορο. Μου θύ-
μισε το αμερικανόσκυλο, τη Λάση, 
που βλέπαμε, εάν δεν μας έβγαζε 
έξω από το καφενείο ο «Μητσιάκος» 
- έτσι τον λέγανε οι μεγάλοι κι εμείς 
φυσικά - μια φορά την εβδομάδα, 
κάθε Σαββάτο. Το μυαλό μου πήγε 
αμέσως στο κακό, νόμισα ότι κάποι-
ος άνθρωπος ή ίσως κάποιο ζωντα-
νό είχε γλιστρήσει κι είχε πέσει στον 
γκρεμό και χρειαζόταν την βοήθειά 
μου. Για μια στιγμή είχα ξεχάσει τα 
δικά μου ζώα και το τι γινόταν γύρω 
μου κι ακολούθησα με δυσκολία, 
λόγω του χώρου, το ζώο.

Η καταιγίδα πλησίαζε, δυσκό-
λευε η κατάσταση, τα μπουμπουνητά 
δυνάμωναν κι οι αστραπές διέσχιζαν 
πιο συχνά τον σκούρο, μολυβί ουρα-
νό. Δύσκολο και το πέρασμα μέσα 
απ’ τα βάτα, τα χαμόδενδρα, τους 
κέδρους και τα πουρνάρια. Του σκύ-
λου, που προπορεύονταν, πότε έβλε-
πα τη φυγούρα του και πότε μ’ οδη-
γούσε το γαύγισμά του. Ξεμάκραινα 
από το δρόμο, αλλά ο τόπος μου 
ήταν γνωστός και δεν ένοιωθα χαμέ-
νος. Περπάτησα με δυσκολία ακόμα 
εκατό περίπου μέτρα. Το μονοπάτι 
ήταν κατά κάποιον τρόπο βατό. Στη 
συνέχεια όμως άρχισε κυριολεκτικά 
η κατάβαση στην πέτρινη πλαγιά του 
γκρεμού. Ήμουνα πλέον, σχεδόν 
σίγουρος ότι επρόκειτο περί γκρεμί-
σματος κάποιου χωριανού τσοπά-
νου, στην προσπάθειά του ίσως να 
σώσει κάποιο από τα ζώα του. Από 
το μυαλό μου δεν ξέρω, γιατί πέρα-

σε ο συγχωρεμένος ο Μούτος από 
τα απέναντι καλύβια. Αλλά μερικές 
φορές όμως ακολουθεί κανείς κάτι ή 
κάποιον χωρίς καλά - καλά να το σκε-
φτεί γιατί. Έτσι βρέθηκα κι εγώ πλέ-
ον σχεδόν κρεμασμένος, σε μια ελά-
χιστη εξοχή, στο φρύδι ενός βράχου, 
στην μέση του γκρεμού. Κάτω απ’ τα 
πόδια μου εκτείνονταν το χάος. Μια 
τελευταία φορά είδα τον οδηγό μου 
να χάνεται αριστερά μου μέσα στα 
κλαδιά μιας τεράστιας κοκορεφτιάς 
που κρέμονταν ψηλά από πάνω ως 
την πέτρινη εξοχή που στεκόμουν κι 
ο ίδιος. Άκουγα τώρα πίσω απ’ τη 
πλούσια φυλλωσιά μόνο το κλάμα 
του αλλά ελαφρώς παραμορφωμέ-
νο. Αργότερα κατάλαβα γιατί. Λόγω 
του κοίλου χώρου της σπηλιάς που 
κρύβονταν πίσω απ’ τα φύλλα. Με 
πολύ κόπο και προσοχή έφθασα 
μέχρις εκεί και ξαφνικά αισθάνθηκα 
παρόλη την ζέστη και το κατακαλό-
καιρο ότι άρχισα να κρυώνω.  

Οι στάλες της βροχής έγιναν 
πολύ πιο πυκνές κι ο δυνατός πλέον 
αέρας τις έφερνε με μεγάλη ταχύτη-
τα πότε στο πρόσωπό μου, πότε στο 
βράχο, πότε στις φυλλωσιές γύρω 
και πάνω μου και κάπου και που 
κατευθείαν μέσα στα μάτια μου. Η 
φύση όμως είναι ο καλύτερος σκη-
νογράφος, καθώς είναι ικανή στο 
άψε σβήσε να στήνει άπειρα σκηνικά 
που εναλλάσσονται, κάνουν παιχνί-
δια προκαλούν τον τρόμο κι εμπνέ-
ουν. Τη χαρά, τη λύπη, το φόβο, το 
θαυμασμό, την κρυάδα, είναι πράγ-
ματι ικανή για όλα. Εγώ πάντως σε 
εκείνες τις στιγμές ένοιωθα την ψυχή 
μου πολύ σφιγμένη, αφού είχα σιγά 
αλλά σταθερά συνειδητοποιήσει 
επιτέλους που είχα βρεθεί. Ύστερα 
ήταν κι η κούραση μαζί και ο φόβος 
που με κυρίευσε βλέποντας το άπει-
ρο βάθος του γκρεμού. Δεν μπο-
ρούσα όμως μετά από τόση προ-
σπάθεια - ας αφήσουμε τον κίνδυνο 
που διέτρεξα και διέτρεχα ακόμη στο 
γλιστερό τοίχωμα του βράχου - να 
μην δω τουλάχιστον τι έκρυβε πίσω 
της η φυλλωσιά και τι ήθελε να μου 
πει ο σκύλος με το σχεδόν γοερό του 
κλάμα. Αποφάσισα να την τραβήξω 
δεξιά ή αριστερά. Πολύ βαριά, τα 
χέρια μου γέμισαν ρετσίνι και το 
νερό απ’ τα σαρκώδη φύλλα της έπε-
φτε χείμαρρος επάνω μου.

Σκούπισα το πρόσωπό μου κι 
ιδιαίτερα τα μάτια μου με την ανά-
ποδη τ’ αριστερού μου χεριού και 
συνέχισα την προσπάθειά μου τρα-
βώντας τα κλαδιά δεξιά κι αριστερά, 
καθώς ήταν ασήκωτα, με πείσμα. Ο 
ουρανός σκοτείνιαζε περισσότερο 
κι η βροχή όλο δυνάμωνε. Είχα στο 
μεταξύ ξεχάσει το κλάμα του σκύλου, 
αφού αγωνιζόμουνα, χωρίς να έχω 
και τόσο σταθερό έδαφος κάτω 
από τα πόδια μου, να παραμερίσω 
τα κλαδιά. Την στιγμή που έβαζα τα 
δυνατά μου να τραβήξω ένα κλωνά-
ρι προς το μέρος μου, ακούστηκε 
ο θόρυβος σπασμένου ξύλου κι η 
αντίσταση που επέβαλλε ο κλώνος 
στο δεξί μου χέρι, ξαφνικά έπαψε 
να επιδρά. Έχασα για λίγα δευτε-
ρόλεπτα την ισορροπία μου, είχα 
καταπιεί την γλώσσα μου που λένε, 
μα ευτυχώς την ξαναβρήκα σύντομα, 
γιατί αλλιώς κινδύνευα σχεδόν να 
ακολουθήσω το κλαδί, που με θό-
ρυβο χανόταν, ακολουθούμενο από 
πέτρες κι άλλα κλαδιά, στο βάθος 
του γκρεμού. 

Συνεχίζεται...

Ως Σύλλογοι και ως φυ-
σικά πρόσωπα λέμε «ναι» 
στις προτάσεις και στην κα-
λοπροαίρετη κριτική από αν-
θρώπους που ενδιαφέρονται 
για τα πεπραγμένα των Συλ-
λόγων. 

Όμως από ανθρώπους 
που συμμετείχαν σε παλιότε-
ρες εποχές (γιατί τα τελευταία 
15-20 χρόνια είμαστε οι ίδιοι 
και οι ίδιοι στα των Συλλό-
γων) περιμένουμε περισσότε-
ρη ενθάρρυνση για τη συνέ-
χιση του έργου των Συλλόγων, 
όπως και συμμετοχή τους στα 
Δ.Σ. και στις γενικές συνελεύ-
σεις, όπου και μπορούν να 
εκφράσουν τις απόψεις τους 
και τις προτάσεις τους. 

Η κριτική και η διατύπωση 
απόψεων από τον Τύπο δε βο-
ηθά και πιστεύουμε ότι πρέ-
πει πρώτα να ενημερώνεται 
κάποιο μέλος του Συλλόγου, 
και αν οι εξηγήσεις που θα 
δοθούν δεν είναι ικανοποιη-
τικές, τότε ας γίνει και κριτική 
μέσω της εφημερίδας. 

Στη σημερινή εποχή, αγα-
πητέ Γιώργο, παλεύουμε επί 
της ουσίας 10 άτομα για 
να κρατήσουμε αυτούς τους 
Συλλόγους και να ανταποκρι-
θούμε στις εκδηλώσεις τους. 
Οι υπόλοιποι δυστυχώς απέ-
χουν συστηματικά. Θέλουμε 
περισσότερη τόνωση και επι-
βράβευση για τα όποια θετι-
κά γίνονται (και γίνονται, βλ. 
cd, διπλός χορός, χορωδίες, 
χορευτικά, εκδηλώσεις στο 
πνευματικό κέντρο, πανηγύ-
ρια κ.α.) και όχι μόνο κριτική. 
Οι προσπάθειές μας μέχρι 
εκεί φτάνουν. Αν μπορούν κά-
ποιοι άλλοι καλύτερα, ευχα-
ρίστως να μας απαλλάξουν. 
Πιστεύω ότι πολλοί από εμάς 
το περιμένουμε. 

Τώρα στην ουσία της κρι-
τικής. 

Σε ότι αφορά το τραπέ-
ζι των επισήμων, υπήρξε και 
μάλιστα στάλθηκαν και προ-
σκλήσεις σε όλους τους επί-
σημους (βουλευτές, νομάρχη 
κ.α.) δυστυχώς όμως δε μας 
τίμησαν με την παρουσία 

τους: ήταν προεκλογική περί-
οδος. Έτσι το τραπέζι έμεινε 
άδειο μέχρι αργά, αφού και ο 
Δήμαρχος ήρθε αργά, λόγω 
υποχρεώσεων. 

Για τα χορευτικά, έγινε 
προσπάθεια να χορέψουν 
τα παιδιά, αλλά δυστυχώς η 
πλειοψηφία των παιδιών δεν 
ήθελε να χορέψει. 

Σε ότι αφορά τα έσοδα 
του Συλλόγου από τις καρέ-
κλες, πρέπει να ξέρεις αγαπη-
τέ Γιώργο, ότι εδώ και δεκαετί-
ες που ο Σύλλογος εφαρμόζει 
αυτό τον τρόπο, δηλαδή να 
πληρώνονται οι καρέκλες, 
πάντα μπαίνει μέσα, είτε φέρ-
νει ακριβές ορχήστρες, είτε 
φτηνές. Μοναδική εξαίρεση 
τα τελευταία τρία χρόνια που 
οι ορχήστρες ήταν ακριβές, 
αλλά ταυτόχρονα και ποιοτι-
κές κατά τη γνώμη μας. 

Άρα, το να πληρώσουμε 
ανθρώπους για να ψήσουν 
αρνιά και γουρουνόπουλα το 
θεωρούμε κάπως ανέφικτο. 
Ας φάμε τα σουβλάκια της 
πλατείας και μετά βλέπουμε, 
γιατί φέτος ο καταστηματάρ-
χης έδωσε 300 από τα 1000 
που έψησε. Πέρασε η εποχή 
για κουβαρνταλίκια. 

Χωρίς να υποτιμήσουμε 
τους δικούς μας καλλιτέχνες, 
δηλαδή Πολυζόγαμπρο και 
Μπουραζά, (όχι Στεργιόπου-
λο, γιατί αυτός κάνει άλλη 
δουλειά), οι αδερφοί Κω-
σταρέλου, που είχαμε φέτος, 
είναι γνωστοί, ντόπιοι καλ-
λιτέχνες, Μουζακιώτες, που 
όμως είναι καταξιωμένοι στο 
χώρο της ποιοτικής παραδο-
σιακής μουσικής. Και αυτό το 
ξέρουν όσοι ασχολούνται με 
την παράδοση και το δημοτι-
κό τραγούδι. Μάλιστα, όταν 
κλείστηκαν από το Σύλλογο, 
δεν υπήρξε καμία αντίδραση. 
Το αντίθετο. Όλοι επαίνεσαν 
αυτή την ενέργεια. 

Σε ότι αφορά τη διασκέ-
δαση, η πίστα δεν άδειασε 
καθόλου μέχρι αργά και η 
προσέλευση του κόσμου ήταν 
πέρα και από την πιο αισιό-
δοξη πρόβλεψη, παρόλο που 

ο καιρός ήταν άστατος. 
Μα, θα πει κάποιος, δε 

θα μπορούσαν τα πράγματα 
να είναι καλύτερα; 

Σαφώς και θα μπορού-
σαν. Όμως, όπως προείπαμε, 
4-5 άτομα πάλευαν εκείνη τη 
μέρα να καθαρίσουν 1000 
καρέκλες, να απλώσουν και 
να στρώσουν τα τραπέζια, 
να καθαρίσουν την πλατεία 
και ότι άλλο χρειάστηκε. Και 
αυτό δυστυχώς γίνεται κάθε 
χρόνο. 

Έτσι, λάθη και παραλεί-
ψεις γίνονται κάθε φορά που 
γίνεται έτσι το πανηγύρι. Αν 
το ζήτημα της διοργάνωσης 
μπει σε άλλη βάση (ιδιώτης ή 
άλλο τρόπο), τότε να συζητη-
θεί και να αποφασισθεί από 
τις γενικές συνελεύσεις των 
Συλλόγων. 

Εγώ, και εκφράζω την 
προσωπική μου άποψη, είμαι 
υπέρ μιας λύσης της διοργά-
νωσης από το Δήμο, μέσω 
πολιτιστικού οργανισμού που 
θα ιδρύσει ο Δήμος ή από 
ιδιώτη που θα έχει και την 
ευθύνη. Πιστεύω ότι οι Σύλ-
λογοι πρέπει να συνδράμουν 
επικουρικά και όχι να έχουν 
την κύρια ευθύνη. 

Τέλος, μην περιμένουμε 
από τους Συλλόγους με τα πε-
νιχρά έσοδα, με ανθρώπους 
που έχουν λίγο ελεύθερο 
χρόνο, να κάνουν τα πάντα. 
Όσοι θέλουν να βελτιώσουν 
τα πράγματα, πρέπει να συμ-
μετέχουν ενεργά στα Δ.Σ. των 
Συλλόγων και να λαμβάνουν 
αποφάσεις μέσα από τα όρ-
γανα των Συλλόγων. 

Όποιος θέλει να καλυτε-
ρέψει τα πράγματα, μπαίνει 
μέσα και παλεύει. 

Αυτά για τα πεπραγμένα 
των εκδηλώσεων και πιστεύ-
ουμε πως υπάρχουν οι γενι-
κές συνελεύσεις όπου μπο-
ρούν να λεχθούν απόψεις, 
να γίνει κριτική και να προτα-
θούν λύσεις. 
Για τα Δ.Σ. των Συλλόγων 

Τάσος Τσάβαλος 
Γραμματέας του Συλλόγου 

Μορφοβουνιωτών Καρδίτσας 

Σχόλιο για το Δημοσίευμα του Γ. Βασιλούλη που 
αφορά το πανηγύρι του Δεκαπενταύγουστου 

@@@@@@@@@@@@@
Περιμένουμε τις απόψεις σας, τις παρατη-
ρήσεις σας, τα σχόλιά σας, τις ιδέες σας, 
τα νέα σας, τις φωτογραφίες σας από το 
Χωριό και κάθε τι που θα θέλατε να μοιρα-
στείτε μαζί μας και με τους συγχωριανούς 
σας. Βοηθήστε μας να γίνουμε καλύτεροι 
και να εμπλουτίσουμε την εφημερίδα μας. 

Η ηλεκτρονική μας διεύθυνση είναι 

morfovuni@yahoo.gr 
Χειμώνας 2009/2010
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Εκδηλωσεις για την 
απελευθερωση της 

Θεσσαλιας
Την απελευθέρωση της Θεσσαλίας από 

τον τουρκικό ζυγό γιόρτασε η «Πανθεσσα-
λική Στέγη» στην Αθήνα και σε ανακοίνωσή 
της αναφέρονται τα εξής:

«Με την επιβεβλημένη λαμπρότητα η Ένωση Θεσ-
σαλικών Σωματείων Αττικής «Η ΠΑΝΘΕΣΣΑΛΙΚΗ 
ΣΤΕΓΗ» γιόρτασε και φέτος την Κυριακή 29 Νο-
εμβρίου 2009 στον ιερό ναό του Αγίου Γεωργίου 
Αθηνών (Πλαστά Καρύκη) τα 128 χρόνια από την 

απελευθέρωση της Θεσσαλίας από τον τουρκικό 
ζυγό.

Το διοικητικό συμβούλιο υποδεχόταν τους επισή-
μους και προσκεκλημένους στην είσοδο του ναού. 
Με την ολοκλήρωση της αφίξεως των, άρχισε η 
καθιερωμένη δοξολογία χοροστατούντος του εκ 
Θεσσαλίας ορμώμενου θεοφιλέστατου επισκόπου 
Νεοχωρίου κ. Παύλου. Τον πανηγυρικό της ημέρας 
εκφώνησε ο καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών 
κ. Δημήτριος Βαϊόπουλος. Στην συνέχεια εν πομπή 
και με τη συνοδεία της φιλαρμονικής του Δήμου 
Αθηναίων, τις σημαίες και τα λάβαρα των συλλό-
γων, τους νέους και τις νέες ως και τα χορευτικά 
των Θεσσαλικών Συλλόγων Αττικής, ενδεδυμένα με 
τοπικές ενδυμασίες, μεταβήκαμε στο μνημείο του 
Αγνώστου Στρατιώτη όπου έγινε κατάθεση στεφά-
νων από τους:

Πρόεδρο της Ένωσης Θεσσαλικών Σωματείων Ατ-
τικής «Η ΠΑΝΘΕΣΣΑΛΙΚΗ ΣΤΕΓΗ» κ. Επαμεινώνδα 
Μπακάλη, αντινομάρχη Αθηνών κ. Βασίλειο Κόκκα-
λη, βουλευτή κ. Μαρία Θεοχάρη εκ μέρους της Βου-
λής των Ελλήνων, και υφυπουργό Παιδείας και Διά 
Βίου Μάθησης κ. Ιωάννη Πανάρετο, εκ μέρους της 
Ελληνικής Κυβέρνησης. 

Η τελετή έκλεισε με την επίσκεψή μας στο μέγαρο 
της Βουλής των Ελλήνων, όπου μας υποδέχτηκε ο 
προϊστάμενος του τμήματος εκπαιδευτικών προγραμ-

μάτων κ. Καζάκος. Καταλάβαμε τα βουλευτικά έδρα-
να και η κ. Χριστίνα Ρήγα αρμόδια των εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων, μας ενημέρωσε για το ιστορικό του 
μεγάρου. Στη συνέχεια η βουλευτής Καρδίτσας κ. 
Μαρία Θεοχάρη και ο πρόεδρος της Ένωσης Θεσ-
σαλικών Σωματείων Αττικής κ, Επαμεινώνδας Μπα-
κάλης, με ιδιαίτερη συγκίνηση απηύθηναν σύντομο 
χαιρετισμό προς τους παρευρεθέντες». 

Εμείς θα συμπληρώσουμε ότι το Χωριό μας εκ-
προσωπείται κάθε χρόνο, ενώ φέτος στις εκδηλώ-
σεις παρέστησαν ο Φώτης Κατοίκος, πρόεδρος του 
Συλλόγου Μορφοβουνιωτών Αθήνας, ο Παναγιώ-
της Νάνος, πρόεδρος της Εταιρίας Σύγχρονης Πο-
λιτιστικής Ανάπτυξης και η Ροδάνθη Νάνου, υπεύ-
θυνη δημοσίων σχέσεων της Ε.Σ.Π.Α.. 

Στις 27 Ιουνίου 2009 
η οδοντίατρος Μελίνα 
– Μαρία Κωσταρέλου 
του Γεωργίου και της 
Νίκης, εγγονή του Μή-
τσιου Κωσταρέλου, και 
ο Ιωάννης Δροσίνης, 
αξιωματικός της Ελλη-
νικής Αστυνομίας με το 
βαθμό του Αστυνόμου 
Β΄, επέλεξαν να παντρευ-
τούν στο Χωριό μας. 
Το μυστήριο τελέσθηκε 
στην πανέμορφη εκ-
κλησία μας όπου χορο-
στάτησαν ο Ιερέας του 
Χωριού μας π. Βασίλης 
Νάνος και ο π. Αναστά-
σιος Γκαβοτζήμας, συγ-
γενής της νύφης. Την τε-
λετή πλαισίωσε με τους 
υπέροχους ύμνους η 
εξαιρετική χορωδία των 
αδελφών Ευθυμιάδη. 
Η νύφη έφθασε στην 

εκκλησία συνοδευόμε-
νη από τους γονείς και 
συγγενείς της και με 
τα όργανα του Βασίλη 
Νταλάρα. Εκατοντάδες 
καλεσμένοι κατέκλυ-
σαν το Χωριό μας και 
θαύμασαν τις φυσικές 
ομορφιές του.  Ο ξε-
χωριστός αυτός γάμος 
έδωσε ζωντάνια και 
χαρά στους συγχωρι-
ανούς μας, που είχαν 
να δουν πολλά χρόνια 
γάμο στο Χωριό. 
Ευχόμαστε στο Γιάννη 

και τη Μελίνα να ζήσουν 
ευτυχισμένοι και να τους 
μιμηθούν κι άλλα παι-
διά συγχωριανών μας, 
επιλέγοντας το Χωριό 
και την όμορφη εκκλη-
σία μας για να παντρευ-
τούν ή να βαφτίσουν τα 
παιδιά τους. 

Παραδοσιακός γάμος Παραδοσιακός γάμος 
στο Χωριό μαςστο Χωριό μας

Ένας τόπος. Χιλιάδες μέρη, 
αναρίθμητες εμπειρίες, αμέ-
τρητες επιλογές! Ποια θεω-
ρείτε την πιο ωραία παραλία 
στην Ελλάδα; Πού ζήσατε τις 
πιο έντονες στιγμές σας; Από 
πού έχετε τις πιο ρομαντικές 
αναμνήσεις; Αν δυσκολεύ-
εστε να απαντήσετε σε όλες 
αυτές τις ερωτήσεις, προσπα-
θήστε να απαντήσετε σε μία: 
Ποιο είναι το ομορφότε-

ρο, το πιο αγαπημένο σας 
μέρος στην Ελλάδα;
Το «Ι LOVE GR» είναι η νέα με-

γάλη παραγωγή του ΣΚΑΙ. Γεμά-
τη Ελλάδα! Γεμάτη τοπία! Γεμάτη 
πρόσωπα! Γεμάτη αναμνήσεις! 
Γεμάτη από το σήμερα της χώρας 
που αγαπάμε, και ψηφίζουμε!
Μια πρωτότυπη, σπονδυλωτή, 

τηλεοπτική παραγωγή που θα 
αναδείξει, με την δική μας συμ-
μετοχή, την ομορφότερη περιοχή 
της χώρας μας! Κάθε εκπομπή 
διαμορφώνεται σύμφωνα με τις 
δικές μας επιλογές, τα αγαπημέ-
να μέρη που ψηφίσαμε.
Ακόμη μας ταξιδεύει σε γνω-

στές αλλά και άγνωστες περιοχές 
της χώρας μας και μας αποκα-
λύπτει τις πιο καλά κρυμμένες 
ομορφιές της και τους μοναδι-
κούς ανθρώπους της.

Όλα τα παραπάνω φθάνουν 
στη μικρή οθόνη μέσα από 4 
συναρπαστικές φάσεις: Από τις 
100 προτιμήσεις του κοινού, 
τις 100 πρώτες περιοχές, ψη-
φίζουμε, επιλέγουμε και ανα-
δεικνύουμε 40 περιοχές που 
θα περάσουν από ένα κρας-
τεστ εθνικών διαστάσεων! 
Στην εκπομπή του Σαββάτου 

5 Δεκεμβρίου 2009 η Λίμνη 
Πλαστήρα ψηφίστηκε από τους 
τηλεθεατές και βρίσκεται, πλέ-
ον, ανάμεσα στις 40 ομορφό-
τερες περιοχές της Ελλάδας. 
Οι Βουνεσιώτες, όπως ήταν 

αναμενόμενο, έδωσαν βροντερό 
“παρών” στη διάρκεια της ζω-
ντανής εκπομπής. 

Αξίζει να αναφέρουμε ότι 
ο Συνεταιρισμός Γυναικών 
Περιοχής Λίμνης Πλαστήρα 
προσέφερε στους παρευρι-
σκόμενους γλυκά και άλλα 
ντόπια προϊόντα, το Κέντρο 
Ιστορικών Μελετών “Νικό-
λαος Πλαστήρας” δώρισε 
ανδριάντες του Ν. Πλαστήρα 
ενώ ο Σύλλογος Μεσενικο-
λιτών δρόσισε τους παρευρι-
σκόμενους με εκλεκτό κρασί. 
Έπειτα από διαδοχικές ψη-

φοφορίες θα προκύψει το 
top-10, που θα «συναγωνι-
στεί» για το ωραιότερο μέρος 
της Ελλάδας, σε έναν πανη-
γυρικό, μεγάλο τελικό, την 
Άνοιξη του 2010!

Είναι η λίμνη Νικολάου Πλαστήρα 
το πιο αγαπημένο μέρος της Ελλάδας;

Υπαρχηγός της ΕΛ.ΑΣ. 
ο Γιάννης Ραχωβίτσας
Το 1973 κατετάγη στην Ελληνική 

Χωροφυλακή. Αποφοίτησε από τη 
Σχολή Αξιωματικών το 1982 και το-
ποθετήθηκε στη Δ/νση Ασφαλείας 
Θεσσαλονίκης, όπου υπηρέτησε μέχρι 
το 1986. Από το 1986 έως το 2006 
υπηρέτησε στην Υποδιεύθυνση Δίω-
ξης Ναρκωτικών Αττικής (Διευθυντής 

2003-2006). Από το Μάρτιο του 
2006 έως τον Νοέμβριο 2009 υπηρέ-
τησε διαδοχικά, ως Δ/ντης στην Α.Δ. 
Ευβοίας και ως Γενικός Αστυνομικός 
Δ/ντης Νοτίου Αιγαίου, Στερεάς Ελ-
λάδας και Αττικής.
Την 5-11-2009 προήχθη στον βαθ-

μό του Αντιστρατήγου και τοποθετήθη-
κε στην θέση του Υπαρχηγού της Ελ-
ληνικής Αστυνομίας. Τον συγχαίρουμε 
και του ευχόμαστε καλή επιτυχία στο 
δύσκολο έργο του. 


